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DRAGO DOLINŠEK

<Srečno...l
V obdobju očitnih uspehov, ki j ib je dosegel delovni 

kolektiv »Sava« v dviganju proizvodnje, stopamo v novo 
leto, ki bo v razvoju naše gospodarske organizacije prine
slo odločilne dogodke. V letu 1960 bomo zaključili prvo 
fazo rekonstrukcije podjetja. Proizvodni proces naše osnov
ne dejavnosti se bo bistveno modernizirali. Osvojili bomo 
nove proizvodne postopke, kar bo vedlo k nadaljnjemu 
dvigu delovnega učinka v proizvodnji sploh.

Nove možnosti, ki nam jih daje rekonstrukcija pa bomo 
mogli izkoristiti le tako, da bomo mak^imaCno angažirali de
lovno zmožnost slehernega člana kolektiva in izkoristili 
delovne izkušnje ter strokovno znanje. Pred organi delav
skega upravljanja in našo družbeno organizacijo se postav
lja nalaga, da sprejmejo vrsto organizacijskih ukrepov v 
tej smeri ter seznanijo celotni kolektiv z njihovo nujnostjo 
In koristnostjo.

Direktor Drago Dolinšek

Z novim letom pričenjamo z obračunom stroškov proizvodnje po ekonomskih 
enotah, za katerega bomo vzeli nagrajevanje po uspehu ekonomske enote. Vsako 
Izboljšanje dela, pa naj si bo to prihranek na materialu, znižanje iz tisa in izmeta, 
znižanje režijskih stroškov, boljše izkoriščanje strojev :n naprav itd., bo dajalo 
pozitivne rezultate, ki bodo osnova za dodatno nagrajevanje članov ekonomske 
enote. Spodbudo posameznikom, ki jo dajeta norma in akord, bomo dopolnili s 
kolektivnimi spodbudami celotne ekonomske enote, ter na ta način sprožili vrsto 
nagibov za nadaljnje izboljšanje produktivnosti dela v njenem najširšem smislu. 
V ta sistem nagrajevanja bomo morali vključiti uspeh delovnega kolektiva.

Kot dopolnitev k nagrajevanju po ekonomskih enotah naj služi nagrajevanje 
za racionallzatorske predloge. Delavski svet je že sprejel ustrezen pravilnik. Od 
dveh, treh predlogov na leto, kolikor smo Jih bili vajeni sprejemati doslej, naj 
preidemo na desetine, stotine predlogov, kar bo prineslo kolektivu velike pri
hranke, vsakemu predlagatelju pa primemo nagrado.

Pred nami stojijo problemi, kako nadomestiti uporabo naravnega kavčuka « 
precej cenejšim sintetičnim kavčukom, kako nadomestiti dragocene uvozne ma
teriale s cenejšimi, ne da bi pri tem trpela kvaliteta proizvodov. Pripraviti mo
ramo študije in elaborate za drugo fazo rekonstrukcije našega podjetja. Pred nami 
stojijo naloge za izboljšanje in povečanje pro.zvod.nje tehničnih izdelkov. Vse to 
zahteva mnogo proučevanj, celo vrsto poskusov, kar bomo mogli opraviti le s 
krepkim štabom sposobnih inženirjev in tehnikov ter z dobro opremljenimi la
boratoriji.

Nadaljnja razširitev naših obratov ter izpopolnitev proizvodnih procesov in or
ganizacija dela terjata vrsto srednje strokovnih kadrov, ki bodo imeli že dovolj 
proizvodnjih izkušenj, hkrati pa tudi ustrezno teoretično znanje. V ta namen bo 
začela v novem letu delovati v naši tovarni triletna Srednja tehnična gumarska 
šola za odrasle. Sola bo hkrati z instruktažnim centrom za delavce, ki ga bomo 
po možnosti čimprej osnovali, vir novih strokovnih kadrov.

Vse te in še mnogo drugih nalog bomo mogli izvesti le ob tesnem sodelovanju 
celotnega kolektiva, organov delavskega upravljanja, vodstva podjetja in družbe
nih organizacij. Prispevek k temu sodelovanju in aktivizaciji pa naj bo tudi priču
joče skromno glasilo, ki nastopa z novim letom svojo življenjsko pot. Upam, da 
bo hitro postalo vsakomur pravi tovariš, saj ga bo seznanjalo z vsem važnejšim 
dogajenjem v podjetju.

Našemu glasilu in njegovim sodelavcem želim mnogo uspehov, obenem pa 
voščim slehernemu članu kolektiva srečno in zadovoljno novo leto! . . .

sodelujte 
z nami I

Prva številka tovarniškega glasila 
»SAVA-, je srečno zagledala luč sveta. 
Prva številka sem zapisal, kar pomeni, 
da bo prvi sledila druga, tretja itd. 
V letu 1960 bo izšlo šest številk. Gla
silo kolektiva Tovarne gumijevih iz
delkov »SAVA« postaja tedaj dvome
sečnik, kar je tudi sprejel DS na svo
jem zasedanju dne 5. novembra 1959, 
ko je sprejel poslovnik in predračun 
stroškov izdajanja za leto 1960.

Urejuje ga uredniški odbor, ki mora 
skrbeti za njegovo vsebinsko in obli
kovno ureditev. Za slednjo je sicer od
govoren, poleg ostalih članov odbora, 
predvsem tehnični urednik lista, za 
vsebinsko izpopolnitev pa uredniki ru
brik, ki sii morajo najti sodelavce v 
kolektivu. Uredniki rubrik so tedaj 
tisti, ki morajo v precizno določenem 
roku preskrbeti za 16 tiskanih strani 
tekstovnega in slikovnega materiala.

Zato prosim vse člane kolektiva, da 
disciplinirano slede vsakemu pozivu 
urednikov rubrik, kadar bi se kateri
koli od njih obrnil na vas s prošnjo 
za takšen ali drugačen prispevek za 
naslednjo št. našega skupnega glasila. 
Da pa ne bo napačnega pojmovanja o



ing. H. TURZANSKVnamenu izhajanja, naj takoj poudarim, 
da naše glasilo ni niti literaren list niti 
znanstvena revija, pač pa postane utrip 
našega vsestranskega gospodarskega 
udejstvovanja, kjer naj ne bodo za
beleženi samo naši načrti in težnje, 
■napori in uspehi, ampak tudi neuspehi. 
Odkrito želim in upam, da o slednjih 
ne bo treba pisati in da bomo drago
cene strani glasila lahko izpopolnili z 
drugimi temami iz vseh področij de
javnosti in problemi državne gospodar
ske organizacije: kratkoročni in dolgo
ročni načrti proizvodnje, izpolnjevanje 
planskih nalog, finančna vprašanja, 
komercialne zanimivosti, uspehi eko
nomskih enot, tarifna politika podjetja, 
personalne zadeve in še in še. Kot vi
dite, snovi ne bo manjkalo, treba se bo 
samo malo zavzeti in ustvarjati.

Da pa bo delovni elan večji in uspeh 
boljši, bodo članki honorirani po nji
hovi vrednosti od 7 do 10 din za vr
stico. Prav tako bodo honorirane dobre 
fotografije od 300 din naprej. O vred
nosti člankov in fotografij bo odločal 
uredniški odbor v skladu z obstoječim 
pravilnikom. Članki morajo biti seveda 
dobri, ker samo take bomo honorirali 
in objavljali v našem glasilu. Naloga 
in pravica uredniškega odbora je, da 
slabih člankov ne bo prevzel v tisk in 
razumljivo, tudi ne bo honoriral. In 
še to! Rokopisov uredniški odbor ne 
bo vračal, prav tako tudi ne fotografij, 
ki so bile predložene za objavo, kolikor 
ne bi bilo pri oddaji materiala drugače 
dogovorjeno.

H koncu naj zaupam vsem, ki žele 
sodelovati kot dopisniki, profil nasled
nje številke. Dejstvo je, da bomo z no
vim poslovnim letom prešli na ekonom- 
sJce enote upravljanja. Široka tema, 
kateri se izplača posvetiti vso nasled
njo številko. Poizkusite in mnogo 
uspeha!

Glavni urednik

Tako poteka delo na trovaljčniku

Vstopamo v novo leto, v leto novih 
proizvodnih nalog. Prva faza naše rekon
strukcije je pred zaključkom. Dobili smo 
nov obrat za proizvodnjo pnevmatike s 
sodobnimi, tehnično dovršenimi stroji. To 
nam bo omogočalo ustaliti organizacijo 
proizvodnje, izpopolniti tehnološke postop
ke im s tem dvigniti produktivnost in kva
liteto naših izdelkov. Vendar to ne bo 
lahka naloga. Zahtevala bo polno razume
vanja, požrtvovalnosti in truda prizade- 
te,ga kolektiva terjala ho pri delu mnogo 
strokovnosti in vestnosti, saj bomo morali 
obvladati proizvodnjo. Sedem novih di
menzij potniških in tovornih avtoplaščev, 
8 dimenzij zračnic in 2 dimenziji zaščitnih 
trakov. Ta novi sortiment obsega nasled
nje dimenzije:

Potniški plašči — 5,2(1—14; 5,60—15
6,40—13; 6,40—14 

Tovorni plašči — 8,25—20; 9,00—20
1100—20

Avto zračnice — delto 5,20—12 

Zaščitni trakovi E 20 im D 20

Po količini znaša ta proizvodnja okoli 
2240 ton, katero bomo morali izvršiti v 
obdobju enega leta. To sigurno ni lahka 
naloga, saj bodo nekateri izdelovalni po
stopki popolnoma novi. Da omenim samo 
nekatere najpomembnejše: brizganje pro- 
tektorja, izdelava žičnih jeder na avto
matskem agregatu, konfekcija avtoplaščev 
na tehnično izpopolnjenih konfekcijskih 
strojih in to predvsem tovornih, vulkani- 
zacija potniških avtoplaščev v avtomatski 
stiskalnici Bag-o-matic — in še mnogo 
drugih. Mislim, da torej upravičenost teh 
trditev popolnoma razumemo. Da pa nam 
bo naloga s strokovne in tehnične strani 
še bolj jasna, bi kratko in poljudno opisal 
pomen avtomobilskega plašča, njegovo 
konstrukcijo in izdelavo.

Z napredovanjem avtomobila in motorne 
Industrije dobiva »avtomobilski plašč« kot 
gradbeni element, ki posreduje vezavo 
med vozilom in cestiščem, vse večji po
men. Porast učinka avtomobilskega mo
torja in z njim povezana teža vozila, daje 
izražena v sorazmerju KM/kg vedno večje 
zmogljivosti vozila. To pa ima za posle
dico večje obremenitve avtoplaščev; poseb
no pri večjih hitrostih vožnje. Avtopiašč 
je poznam kot gradbeni element vozila 
mnogim koristnikom često samo po svoji 
zunanji obliki. Seznanjeni so sicer z nje
govimi obratovalnimi svojstvi, vendar je 
le redkim Jasno, koliko pozornosti, znanja 
in skrbne prizadevnosti mora vložiti v iz
delek konstruktor, tehnolog in neposredni 
proizvajalec. Zavedati se moramo, da je 
varnost pri vožnji odvisna v največji meri 
prav od njegove kakovosti. Vedeti mora
mo, da so obratovalni pogoji avtopiašča 
zelo zapleteni. Tu se pojavlja predvsem 
njegova »statična obremenitev«. To je te
ža in tovor vozila, ki ga nosijo kolesa

ali osi. To breme, oziroma to dopustno 
obremenitev predpisujejo že same tovar
ne avtomobilov v svojih navodilih za 
obratovanje. Poleg statične pa mora plašč 
prevzeti še določene »dinamične obreme
nitve«. Te menjajoče se obremenitve na
stopajo pri vožnjah, povzročajo pa jih 
nihanje vozila, oz. karoserije in nevzme- 
teni deli — kolesa in osi. Na nihanje ka
roserije vpliva v veliki meri zopet kako
vost cestišča. Ni vseeno, če je cesta glad
ka, rebrasta ali celo kotanjasta. To sproža 
še večjo dinamično obrememitev, ki ji pa 
moramo prišteti še vse pospeške nihalnih 
frekvenc, kateri se pojavljajo zaradi sta
nja vozišč na kolesih, oziroma oseh. Tudi 
zagon in zaviranje vozila povzroča raz
lične obremenitve, momenti teh obremeni
tev pa zopet sprožajo razne tangencialne 
sile, ki znašajo često lahko pri potniških 
avtomobilih 75 odstotkov statične obreme
nitve. Prav tako izzovejo vožnje v krivi
nah dodalne dinamične obremenitve, da ne 
govorimo o sredobežnosti sil in še mnogih 
drugih činiteljih, ki vplivajo na vzdržlji
vost avtoplaščev. Ko sem torej uvodoma 
rekel, da zahteva izdelava avtopiašča 
mnogo znanja, natančnosti in prizadevno
sti, nisem pretiraval in sleherni bo sedaj 
lažje dojel te ugotovitve.

Kako torej konstruiramo plašč, ki bo 
kos vsem tem zadevam?

Avtopiašč, ki je podoben votlemu va
ljastemu obroču, je pri obratovanju pod 
stalnim notranjim zračnim pritiskom. Kol 
nosilni element trdnosti nastopa v avto- 
plašču tako imenovana »karkasa«. Ta se
stoji Iz več leg gumiranega platna. To 
platno je izdelano iz posebnih kordovih 
niti, katere so po volku redko in rahlo 
povezane s tanko prejo. — Kord-tkanino 
oblagamo z gumeno zmesjo, odnosno gu
miramo na tro- ali štiri-valjčnih kalandrih, 
pri čemer moramo paziti, da je sleherna 
nit popolnoma obdana in prelita z gumeno 
zmesjo. S to gumeno izolacijo posameznih 
niti dosegamo to, da se le-te med seboj 
v plašču ne dotikajo ali celo trejo. Tako 
dotikanje ali trenje bi povzročalo najprej 
uničenje posameznih niti, po daljšem času 
pa vodilo do propada celotne karkase, 
oziroma plašča. To je torej ugotovitev, 
kateri moramo posvetiti v proizvodnji 
mnogo pažnje, ker je zelo važna za živ
ljenjsko dobo plašča.

Karkasa ima po svojem bistvu funkcijo, 
da prevzame vse notranje napetosti, ki se 
pojavljajo v plašču zaradi notranjega 
zračnega tlaka. V glavnem je to natezne 
napetost. Zato je karkasa sestavljena Iz 
posameznih leg gumiranega korda tako 
imenovanih kordovih vložkov in sicer ta
ko, da se posamezne niti, ki tečejo pod 
naklonom, medsebojno križajo v poedinih 
legah. S tem dobi avtopiašč potrebno sta
bilnost in trdnost, posebno pri nagibnih Ln 
prečnih obremenitvah. Kot osnovno suro
vino za izdelavo avtokorda so še v bližnji 
preteklosti uporabljali bombaž. Danes pa
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(ja je Že v celoti Izpodrinita umetna svila, 
tako imenovani »rajo-n«, seveda po pred
hodnih vsestranskih preizkušnjah glede 
kakovosti in uporabnosti. Umetna svila 
Ima namreč pri enakih debelinah niti (0 
niti) višjo trdnost in manjšo razteznost.

St f. pr e ret or/op/oica.

Avtoplašč v prerezu

kar pozitivno vpliva na uporabnost v kar- 
kasi, ker povzroča prekomerno razteglji
vost, nezaželeno povečanje konture, ka
kor tudi škodljivo naraščanje plašča.

Slednjič pa zahtevamo od karkase kot 
nosilca trdnosti tudi to, da je dovolj prož
na, ker le kot taka brez škode lahko pre
nese vse deformacije, ki nastajajo pri 
vožnji. Na karkasi, to Je na notranji kon
strukciji plašča leži nato vmesni gradbeni 
element, ki ga tvorita udarna tkanina in 
gumena blazina, in sicer v širini protek- 
torja (gazeče površine). Ta vmesni grad-

Korlata ovfopJaiča. pred bombi/on/tti

ta/iOta ou/op/oica po bomhffOn/u.

5f. 2. p/oitdvno prikazana 
/e<?a kor da

Položaj kordnih niti

beni element pojača predvsem trdnost 
karkase, ublažuje pa tudi udarce kamnov 
in razširja učinke sunka na čim večjo 
površino. Ta način izgradnje uporabljamo 
predvsem pri tovornih pnevmatikah in 
potniških z velikimi baloni.

Tudi žična jedra tvorijo važen sestavni 
del avtoplašča, kajti notranje napetosti v

karkasi se nujno odvajajo oz. prenesejo 
tudi na žične obroče. Tako so tudi žična 
Jedra obremenjena na nateg in prav zaradi 
tega se danes izdelujejo z natezno trd
nostjo, ki ima desetkratno varnost. Posa
mezni vložki korda se zato previhajo okoli 
žičnega jedra in tvorijo tako nogo plašča, 
oziroma žmulo.

Kot zadnji element pri konstrukciji pla
šča so še obloge bočnih sten in zenitne 
partije — protektor, — ki obenem ščiti 
karkaso, ima pa po svojem bistvu popol
noma specifičen pomen.

Kako dobi sedaj plašč zaželeno obliko, 
katero si je zamislil konstruktor? Prav go
tovo v teku določenega proizvodnega po
stopka s pomočjo raznih strojev in na
prav. Pripraviti moramo vse sestavne ele
mente polproizvodov, s pomočjo katerih 
konfekcioniramo plašč. Konfekcija se vrši 
na konfekcijskih bobnih, na katere pro
izvajalec naniza vse gradbene elemente 
po odrejenem vrstnem redu, začenši s 
karkaso, žičnimi jedri, blazino in protek- 
torjem, kakor je razvidno iz skice št. 1.

Važno bi bilo še omeniti, da so kordovi 
vložki diagonalno rezani nod določenim 
naklonskim kotom (52 do 58 stopinj), ki 
zavisi od velikosti balona plašča. Surovi 
plašč ima običajno obliko votlega valja 
in šele s postopkom bpmbiranja dobi 
zaželeno poloblo obliko. S tem pa se te
meljno spremeni smer in lega posameznih 
kordovih niti v karkasi. Te namreč tvo
rijo s križanjem, kot ploskovni element, 
majhne paralelograme. Z bombiranjem pa 
se ena izmed diagonal tega paralelograma 
podaljša in sicer v obodni smeri plašča, 
medtem ko se druga zmanjšuje. To bo 
najbolj razvidno iz naslednje skice polo
žaja kordnih niti v karkasi pred in po 
bombiranju plašča in nam bo pojasnilo 
tudi važnost, ki ga ima naklonski kot ($>) 
rezanja (skica št. 2)

Pravilno bombiran surovi plašč pa nato 
podvržemo procesu vulkaniziranja. S tem 
postopkom šele dosežemo pod vplivom 
toplote in tlaka, da dobi plašč svojo 
končno stanovitno obliko in da preide iz 
plastičnega v elastično stanje.

Bralec bo razumel, da s temi skopimi 
besedami še niso do podrobnosti opisani 
vsi proizvodni postopki za izdelavo avto
plašča, ki so v svojem bistvu še mnogo 
bolj zapleteni. Hotel sem nakazati samo 
najvažnejše osnove in zato se bom do
taknil še konstrukcije protektorja.

Protektor tvori obodno površino (gazečo 
površino) avtoplašča. Poleg dobrih me
hanskih lastnosti, posebno glede obrabe, 
mora biti protektor opremljen še s pri
mernim dezenom oz. profilom. Od izvedbe 
profila je prav tako često odvisna varnost 
vožnje. Ne bom se spuščal v niz mehan
skih dogajam), ki so v relativni odvisnosti 
od mnogih činiteljev pri vožnji, kakor 
n. pr. od izvedbe cestišča, hitrosti im 
zmogljivosti vozila, obremenitve, zagon
skega in zavornega zagrabka itd. Zaradi 
tega imamo danes nešteto število dezenov, 
potniških kakor tovornih. Betonske ali 
asfaltne ceste zahtevajo bolj gladke ena
komerne dezene, ki dobro držijo vzdolžno 
smer vožnje in preprečujejo stransko dr
senje, dočim zahtevajo biaitne ceste ali 
celo gradilišča in gozdne poti izrazito re
brasto izvedbo dezema. Glede na cestne 
razmere pri nas smo morali torej pri izbi
ri dezenov računati s temi okoliščinami in 
izbrati predvsem take, ki omogočajo vse-

TINE KLEMENČIČ

<lel& a obratih

Čas, ki je predviden za začetek 
poskusne proizvodnje v obratu II 
na Gašteju se hitro bliža. Časa je 
malo, dela pa veliko. Tako se je 
ugotavljalo na sejah merodajnih 
forumov v tovarni in obstajala je 
bojazen, da teh del ne bo mogoče 
v roku dokončati. Kaj storiti se
daj?

Na pomoč je priskočila sindikalna 
organizacija naše tovarne, ki je 
organizirala člane kolektiva za pro
stovoljno delo v obratu II na Ga
šteju. Ta akcija je v celoti uspela 
zato, ker so se vsi člani kolektiva, 
ki so se udeležili prostovoljnega 
dela na Gašteju dobro zavedali, za
kaj delajo in da je v njihovem in
teresu, da se ta dela opravijo do 
določenega roka. Tega dela so se 
udeležili v pretežni večini skoraj 
vsi člani kolektiva po dvakrat, ne
kateri pa celo po večkrat. V glav-

splošno uporabnost, torej neko kombina
cijo med gladko in rebrasto izvedbo.

Omembe vredna bi bila tukaj še preiz
kušnja avtoplaščev, kajti tudi to dejanje 
je važen člen v proizvajalni verigi. S pre
izkušnjo šele ugotavljamo kakovost izdel
ka. Prepričati se moramo, ali so se tudi 
vsa predvidenja konstruktorja uresničila, 
ali bo plašč lahko kos vsem uvodoma na
vedenim obremenitvam. Zato posvečamo 
prve preizkušnje avtoplaščev predvsem 
vzdržljivosti glede na obtežbo in hitrost. 
Te preizkušnje se vršijo na posebnih stro
jih, tako imenovanih preizkusnih stolih, 
kjer dosegamo podobne ali še težje po
goje, kakor nastopajo pri praktični upo
rabi. Poleg teh pa se zvrsti še niz drugih 
preizkušenj, kot preizkus na prožnost, 
probojnost, kotalni upor, stransko obre
menitev itd. Sele ko avtoplašč uspešno 
prestane vse te zamotane preizkuse, je 
praktično zrel za prodajo.

Ce torej kot zaključek ugotavljam, da 
le dober proizvod in ustaljena kakovost 
dvigne ugled kolektiva in širi sloves to
varne, potem mislim, da nam bo to dovolj 
tehtno napotilo za naše bodoče proizvodne 
naloge.
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nem so člani kolektiva opravljali 
dela pri izkopih jarkov za parne in 
druge instalacije, pri betoniranju 
ter raznih drugih delih. To vsako
dnevno prostovoljno delo je trajalo 
dober mesec in pol, vsak dan po 
štiri ure. V tem času so bili izko
pani in zabetonirani vsi jarki za 
paro in instalacije. Pri vseh delih 
je sodelovalo 811 ljudi, skupno iz
vršenih ur pa je bilo 3143. Da so 
se člani kolektiva pri delu res tru
dili, nam govori dejstvo, da so bile 
norme celo prekoračene.

Vse to nam priča, da smemo 
vedno računati na lastne sile in 
vanje tudi zaupati. Da je to res, 
nam zgovorno dokazuje ta zelo 
uspela akcija, ki je pripomogla v 
veliki meri, da bo prva faza re
konstrukcije naše tovarne do roka 
opravljena. In kaj bi bilo, če ne 
bi bilo razumevanja kolektiva za 
to? Nastale bi lahko težke posle
dice ne samo za tovarno, ampak 
tudi za slehernega člana kolektiva. 
V prihodnjem letu ne bi mogli iz
vršiti planskih nalog, ki smo si 
jih sami postavili, računajoč že na 
nove stroje in njihovo proizvodnjo.

Vsega tega pa ne bi bilo, če člani 
kolektiva ne bi tako nesebično in 
z razumevanjem sledili pozivu sin
dikalne podružnice.

ing. D. SMODIS O rekonstr
V kratkem bodo zaropotali novi 

stroji v rekonstruirani pnevmatikami 
v Obratu II. na Gašteju. Zato je prav, 
da je vsak član našega kolektiva pou
čen, kaj in kako bomo proizvajali.

Glede na zastarelost in izrabljenost 
strojnega parka, premajhen asortiment 
in na vedno večje povpraševanje po 
pnevmatiki, je vodstvo tovarne pričelo 
v letu 1953 z .izdelavo elaborata za re
konstrukcijo prevmatikarne. Elaborat 
je prvotno predvideval letno proizvod
njo 108.000 avtomobilskih plaščev z od
govarjajočim številom avtozračnic in 
zaščitnih trakov (fliperjev). Elaborat za 
omenjeno število plaščev ni bil odobren 
in je bil zato izdelan nov, za proiz
vodnjo 60.000 plaščev letno.

Leta 1958. je bil elaborat potrjen, 
konec istega leta pa tudi investicijska 
sredstva. Oprema je bila naročena del
no v ČSR, delno pa iz Zahodne Nem
čije in Anglije. Vzporedno z nabavo 
nove opreme se je pričela gradnja no
vega skladišča za surovine, gradnja 
trafo postaje ter adaptacija kotlovnice. 
Za namestitev novih preš, konfekcij
skih strojev ter ostale opreme pa je 
bilo potrebno razširiti tudi obstoječo 
zgradbo pnevmatikarne. Novo skladi
šče surovin in trafo postaja ste že 
zgrajeni, adaptacija kotlovnice in pnev- 
matikarne pa sta v zaključni fazi. Tako 
lahko pričakujemo, da bomo pričeli s 
poskusno proizvodnjo v mesecu marcu 
1960. Med tem časom bo preseljen tudi 
st.ari obrat pnevmatikarne iz Obrata I 
v Obrat II na Gaštej.

Delo v sestavljalnici bo organizirano 
tako, da se bo posamezne surovine loče
no natehtaio in odvažalo do trasport- 
nih vozičkov, vendar bo delo medse
bojno vsklajeno. Transport sestavlje
nih zmesi od sestavljalnice do mešalnih 
agregatov v visečih, premikajočih se 
posodah bo mehaniziran in prilagojen 
mešalnim kapacitetam. S tem bo 
ustvarjeno neke vrste delo na tekočem 
traku, ki bo izključevalo kopičenje za
log sestavljenih zmesi. Doslej se je 
zmesi sestavljalo in dovažalo do me
šalnih agregatov in na skladišče ročno, 
brez kakršnekoli mehanizacije. Pri ta
kem načinu dela je obstojala nevar
nost zamenjave posameznih zmesi.

Zmesi za potrebe nove pnevmati
karne bomo mešali na novem, pravkar 
montiranem zaprtem mešalniku tipa 
Weroer - Pfieiderer. Mešalnik omogoča 
mešanje 125 kg težke zmesi v 5—7 mi
nutah; mešalni čas na starem mešalni
ku tipa Shaw pa je bil za lažjo zmes 
znatno daljši. Novi mešalnik je oprem
ljen s potrebnimi instrumenti za regi
stracijo pritiska in temperature. Go
tove zmesi bodo potovale od mešalne
ga agregata v skladišče zmesi po trans
porterju.

Gumiranje korda se bo vršilo v Obra
tu II na trivaljčnem kalandru, ki ima 
mnogo večjo obratovalno hitrost kot 
stari trivaljčni kalander v Obratu I,

kjer se je kord doslej gumiral. Pregrete 
zmesi za gumiranje korda, ki so se do
dajale v posameznih šaržah na valje 
kalandra, se bodo v bodoče dodajale 
mehansko, s transporterjem. S tem 
kontinuiranim dovajanjem zmesi na 
trivaljčni kalander bo gumiranje korda 
v pogledu debeline mnogo enakomer
nejše. Za kontrolo enakomernosti gu- 
miranja korda bo nameščena na tri
valjčnem kalandru registrirna napra
va na principu izotopov.

Protektor se je doslej oblikoval na 
štirivaljčnem profilnem kalandru; ta 
način oblikovanja prištevamo že med 
zastarele. Zaradi tega je bil za profili
ranje protektorja kupljen brizgalni 
agregat, katerega sestavni deli so na
slednji: dvovaljčnik — lomilec, dva 
pred-grevalna dvovaljčnika, brizgalni 
stroj z brizgalno glavo, odjemalni 
transporter in avtomatska tehtnica za 
kontroliranje enakomernosti in teže 
protektorja. Končno spada k agregatu 
še hladilna naprava in odvajalni trans
porter z nožem za prirezovanje pro
tektorja na določeno dolžino. Brizgalni 
stroj je opremljen z brizgalno glavo, v 
katero se vstavljajo šablone; za vsako 
dimenzijo protektorja obstoja posebna 
šablona, katera je razmeroma lahko za
menljiva.

S pomočjo brizganja oblikovan pro
tektor je dimenzionalno pravilnejši in 
enakomernejši, bolj homogen, površina 
pa je bolj gladka. Nasprotno pa je ka- 
landriran protektor hrapav in porozen, 
dimenzije pa varirajo od primera do 
primera.

Za izdelavo žičnih jeder je nabav
ljen sodoben avtomatiziran agregat, ki 
omogoča nepretrgano proizvodnjo in 
katerega sestavlja več različnih naprav, 
ki so med seboj sinhronizirane. Bistvo 
delovanja agregata je, da žico očisti, 
usmeri posamezne žice v pramen, ga 
obrizga s surovo gumo, navije v obroč 
določenega premera in preseka ter 
končno pramen tudi prereže. Na po
sebnem stroju se nato jedro ovije z 
zaščitnim platnom, nanj natisne polnil
no jedro in montira zaščitno krilo. Da
nes izdelujemo jedra ročno in so ple
tena. Tak način proizvodnje ne daje 
pogojev za dobro izvedbo noge avto- 
plašča ter mnogokrat povzroči napake 
v gotovem plašču. Stari postopek izde
lave žičnih jeder zahteva številno de
lovno silo, dočim zaposluje novi posto
pek le minimalno število delavcev.

Za konfekcijo avtoplaščev je bilo 
kupljenih 6 konfekcijskih strojev in 
sicer en konfekcijski stroj za konfekcijo 
tovornih avtoplaščev in pet konfekcij
skih strojev za potniške avtoplašče. 
Novi stroji za konfekcijo potniških 
avtoplaščev so posebnost, ker omogo
čajo polmehanizirano konfekcijo. Sto
rilnost na teh polmehaniziranih strojih 
je znatno večja, kot na obstoječih.

Kot dopolnitev k starim vulkaniza- 
cijskim prešam smo nabavili še 5 preš
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JANKO BAJDE

V Kranju iudi
Gumarska srednja 
tehniška šola

Razpored strojev 
v pnevmatikami — obrat II

— dvojčkov za vulkanizacijo tovornih 
avtoplaščev, v katerih bomo z zame
njavo kalupov lahko vulkanizirali vse 
dimenzije.

. Za vulkanizacijo potniških plaščev pa 
je bila kupljena preša — dvojček si
stema BAG-O-MATIC, katera deluje 
avtomatsko. Preša tipa BAG-O-MATIC 
namreč združuje v enem stroju tri 
osnovne operacije, to je bombiranje, 
vulkanizacijo in izvlačenje ogrevne du
še. Zaradi posebne izvedbe ogrevne 
duše in zaradi cirkulacije ogrevne vode 
omogočijo te vrste preše znatno skraj
šanje vulkanizacijskega časa.

Avtozračnice bomo izdelovali na no
vem brizgalnem agregatu, na katerem 
se način proizvodnje ne bo bistveno 
razlikoval ob obstoječega z izjemo na
čina hlajenja brizganih, surovih zrač
nic. Obstoječim trem prešam za vulka
nizacijo avtozračnic se bosta pridružili 
dve novi preši, ena za tovorne in dru
ga za osebne zračnice.

Izdelava zaščitnih vložkov (fliperjev) 
je bila doslej na moč primitivna; vlož
ki so se konfekcionirali v avtoklavu. 
Za novo proizvodnjo bomo uporabili 
postopek brizganja in nato vulkaniza- 
cije v kalupih na novi preši.

Iz vsega navedenega je razvidno, da 
bo proizvodnja avtoplaščev v bodoče 
bistveho sodobnejša od dosedanje in da 
lahko pričakujemo tudi izboljšanje kva
litete tega, za našo skupnost tako važ
nega artikla. Seveda pa bo potrebno 
vložiti mnogo truda in prizadevanj 
nam vsem, da bomo dorasli nalogam, 
ki stoje pred nami.

Meseca februarja 1960 se bo pričel pouk 
na g vmi-a r s‘k o - k e m i j,s ke m oddelku Tehniške 
srednje 'šole, ki bo imel svoje prostore 
v sedanji Industrijski gumarski šoli.

Ta novica je razveselila mnogo članov 
■kolektiva, saj se jim Ibo izpolnila dolgo
letna želja po nadaljujem izobraževanju; 
tovarna pa bo dobila na ta način potreben 
prednje vodilni kader, fci ga nujno po
trebuje. Potreba po ustanovitvi takšne 
šole se občuti že nekaj let.

Od leta 1945 je število zaposlenih de
lavcev narasKo od 150 na 1000. Vzporedno 
s porastom zaiposlenih je tovarna v teh 
letih povečala tudi asortiment proizvodnje 
in izboljšala kvaliteto.

Izobraževanju tega kadra se je do sedaj 
posvečalo premalo pozornosti. Z raznimi 
tečaji takoj po osvoboditvi smo dosegli 
v glavnem le formalne kvalifikacije. Vse 
premalo je bilo poudarka na strokovnem 
usposabljanju. Zaradi pomanjkanja kvali
ficiranega kadra po osvoboditvi, je tovar
na ustanovila leta 1948 Industrijsko gu
marsko šolo. Učni program šole se je 
ujemal s takratnimi potrebami tovarne. — 
Z naglim razvojem gumarske industrije 
se je ispremenSil tudi profil kvalificiranega 
delavca. Sodobni način proizvodnje za
hteva kar najbolj ozko specializiranega 
delavca.

Iz objektivnih razlogov je šola dala 
absolventom preveč splošnega znanja, 
premalo pa strokovnosti, praktičnega zna

nja za kvalificiranega delavca, ki ga po
trebujemo danes. Zaradi tega tovarna ni 
bila zainteresirana, da bi na tak način 
šolala svoj kader tudi v prihodnosti. Po 
letu 1956 so ;se šolali večinoma učenci 
drugih republik.

Ker tovarna zaposluje vsako leto večje 
število nekvalificiranih delavcev, je eden 
osnovnih ciljev kadrovske politike siste
matično izobraževanje starih, kakor tudi 
novih delavcev z raznimi tečaji.

Izobraževanje srednje vodilnega kadra 
pa naj bi se vršilo v novo ustanovljenem 
oddelku Tehniške srčdnje šole. Šolanje 
tega kadra je nujno potrebno, če hoče 
tovarna uresničiti plan rekonstrukcije in 
ostale proizvodne naloge.

Že sama anketa, ki je bila izvedena me- 
peca julija, je pokazala željo po naknad
nem izobraževanju, kar je zelo pozitivno.

Ta želja je prišla do izraza že pri samem 
vpisu v tehniško srednjo šolo — gumar- 
sko-kemijski oddelek, za katero se je 
prijavilo 67 kandidatov.

Šola se bo predvidoma začela meseca 
februarja leta 1960 in bo trajala tri leta. 
Pouk bo štirikrat na teden v popoldanskih 
urah.

Da bi kandidati dobili potrebno osnovno 
znanje za nadaljnje šolanje na Srednji 
tehniški šoli, je tovarna organizirala dvo
mesečni pripravljalni seminar.

S to šolo bo tovarna dobila novi kader 
gumarjev-tehnikov.
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vodje teh enot pritegnili ne samo na
turalne količine, temveč tudi finančne 
vrednosti. Sami stroški pa so mera, 
s katero se meri družbena ekonomič
nost proizvodnje. Ekonomičnost pred
stavlja torej finančni rezultat podjetja, 
oziroma ekonomske enote in se izra
čuna po naslednjem obrazcu:

® V zadnjem času se vse pogoste- 
® je srečujemo s koristno koncep- 
® cijo decentralizacije podjetja na 
® posamezne oddelke oziroma delav- 
@ niče. Predvsem gre za izpolnjevanje 
• organizacijskega sistema v smislu 
0 decentralizacije vodenja, to je z uva- 
© janjem načela ekonomskih enot.

Cilj take organizacije je delegiranje 
odgovornosti strokovnega kolegija upra
ve podjetja na vodje ekonomskih enot, 
povečanje produktivnosti dela in zni
žanje stroškov. Povečana odgovornost, 
ki pride do izraza z uvedbo E. E. pa 
se lahko spremlja na ekonomskem 
uspehu posamezne enote z evidenco 
stroškov in samostojnega obračuna 
posamezne ekonomske enote. Sistem 
ekonomskih enot ne zahteva večje od
govornosti in iniciative samo pri vo
dilnih osebah ekonomskih enot, temveč 
pri vseh članih ekonomskih enot, ozi
roma podjetja. Na ta način so postali 
tudi delavci aktivni činitelji pri zniže
vanju stroškov, kar jim po sistemu 
delavskega samoupravljanja tudi pri- 
pada.

Vsaka ekonomska enota dobiva v 
okviru osnovnega plana podjetja tudi 
svojo proizvodno nalogo (plan) v na
turalnih in finančnih pokazateljih; po 
elementih, ki so izraženi v strukturi 
cene. Ker so v lastni ceni izdelka ali 
pa polizdelka zajeti vsi stroški surovin, 
materiala, plač, omortizacije in režije, 
se za proizvodnjo določenih izdelkov 
lastna cena ekonomski enoti tudi pri
znava. Proizvodi take ekonomske enote

Druga ekonomska enota te proizvode 
kupuje vedno po lastni ceni, ki je za 
vsak izdelek, oziroma polizdelek z nor
mativom določena.

Kako bo prodajanje in kupovanje 
polizdelkov (za ekonomsko enoto iz
delkov) potekalo pri nas v tovarni, bo 
za pravilno razumevanje zadostoval 
primer izdelave obroča za otroške vo
zičke, za katerega se uporablja brizgani 
eurovec.

Valjarna bo prejela iz skladišča su
rovin potrebne surovine in jih prede
lala v zmes. To zmes pošlje valjarna 
v brizgamo po ceni, ki vsebuje stroške 
materiala, doda pa še svoje stroške 
s tem, da brizgama izvrši svojo pro
izvodno nalogo. Ta proda brizgani su- 
rovec stiskami po ceni, ki sedaj nosi 
še stroške brizgame. Stiskama dokonča

Ekonomičnost =
vložena sredstva 
znižanje LC . 100

Iz gornjega obrazca sledi, da je po
stavljanje normativov materiala, plač 
in ostalih stroškov velike važnosti. — 
Zato naj bi te normative postavljali 
ljudje, ki so istočasno zajeli tehnično- 
tehnološko in ekonomsko stran proiz
vodnje. Poleg tega pa je treba za vsako 
ekonomsko enoto izdelati predračun 
splošnih stroškov, ki zajemajo ves po
možni material (material, ki gre v sub
stanco proizvoda se smatra za osnovni 
material), električno energijo, vodo, 
paro, embalažo, interne transportne 
stroške, obresti obratnih sredstev, obre
sti osnovnih sredstev in amortizacij').

Da bi bila možna izvedba pravilnega 
obračuna po ekonomskih enotah pa

EKONOMSKA ENOTA

skl. surovin valjarna brizgama stiskama skl. got. izdelkov

surovine po 
planskih cenah 
fco skladišče

vrednost 
mat. skl. 
surovin 
+ plače 
-j- stroški

polizdelek 
valjarne 
+ plače 
+ stroški

polizdelek 
brizgarne 
+ plače 
+ stroški

izdelek stiskarne 
-j-stroški upravno- 

prodajne režije

izdelek, to je v našem primeru obroč 
za otroški voziček, in ga proda skladi
šču gotovih izdelkov. Cena, s katero 
je ovrednoten ta izdelek, vsebuje sedaj 
stroške surovin in stroške, ki so na
stali v valjarni, brizgami in stiskami.

morajo obstajati naslednji splošni po
goji:

® Organizacijski del podjetja, kate
remu se želi dati status samostojne 
ekonomske enote, mora biti prostorno 
oddvojen od ostalih ekonomskih enot.

se prodajajo naslednji ekonomski enoti.

Pregled potapljaških oblek

Planske kalkulacije postavljajo kom
pleksne normative stroškov in ti stroški 
so okvir, v katerem se mora gibati pro
izvodnja. Temelje kalkulacije pa se
stavljajo normativi surovin in mate
riala, plač, amortizacije in ostalih 
režijskih stroškov. — Zato je važno, da 
knjigovodstvo stroškov in vodje eko
nomskih enot spremljajo te stroške 
tako, kakor bi bili ti predvideni s plan
sko kalkulacijo ter na ta način izvrše 
primerjavo planskih in stvarnih stro
škov na podlagi izdelanih količin, ki 
so nosilci teh stroškov. Razlika med 
planskimi in stvarnimi stroški ustvar
jenega obsega proizvodnje, izražena po 
elementih strukture cene, predstavlja 
finančni rezultat ekonomske enote. Na 
ta način dobimo finančni rezultat pod
jetja, razčlenjen na ekonomske enote 
(mesta stroškov) in na elemente struk
ture cene (vrste stroškov).

Obratno knjigovodstvo ima nalogo, 
da kontrolira realizacijo polizdelkov in 
izdelkov, bodisi, da se ti prodajajo 
drugim ekonomskim enotam ali pa 
skladišču gotovih izdelkov.

Pregled stroškov po ekonomskih eno
tah je važen tudi zaradi tega, da bi

@ Vsaka ekonomska enota mora 
imeti svojega vodjo.

$ Uspehi vsake ekonomske enote se 
morajo dati izmeriti.

© Obstajati mora objektivna mož
nost vršenja svojih uslug drugim eko
nomskim enotam in spremljanje teh 
stroškov posebej za vsako ekonomsko 
enoto.

© Vsaka ekonomska enota mora 
imeti v okviru proizvodnega plana 
svojo proizvodno nalogo.

® Samosto’na ekonomska enota mora 
biti kot takšna proglašena z odobre- 
njem DS.

Pri sestavljanju obračunov po eko
nomskih enotah je važno tudi to, da 
se uspehi ali neuspehi ekonomskih 
enot razpravljajo in analitično ocenju
jejo na posebnih proizvodnih sestankih, 
na katerih se tudi člani kolegija sezna
njajo z rezultati posameznih enot.

Pregled uspehov, oziroma neuspehov 
pa ne sme biti dosegljiv samo ljudem, 
ki na tem delajo po svoji službeni 
dolžnosti, ali samoupravnim organom, 
pač pa članom vseh ekonomskih enot, 
to je članom kolektiva.
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vly naši dirnžbeni ureditvi se posveča 
veliko skrbi zdravju človeka na delovnem 
mestu in njegovi okolici ter vamoisti dela 
pri opravljanju proizvodnih nalog. — 
Posebno pozornost posveča temu novi 
Zakon o delovnih razmerjih, katerega jo 
sprejela Ljudska skupščina v letu 1958. 
Na osnovi teh zakonskih predpisov so bila 
podjetja z določenim številom zaposlenih 
dolžna organizirati higiensko tehnično 
varstveno službo. Poleg istalme komisijo 
HTV, katero vsako leto izvoli DS, je bil 
nastavljen v začetku tega leta tudi var
nostni tehnik. Njegovo delo je zaradi po
manjkljivosti pravilnika HTV zelo te
žavno, čeprav so bili vsi podani predlogi 
za izboljšanje, •oziroma preureditev delov
nih mest, strojnih naprav in delovnih 
prostorov, upoštevani. Podjetje je po ob
stoječem razdelilniku upravičenosti na
bavilo ustrezna zaščitna sredstva; prav 
tako pa si prizadeva za izboljšanje pre
hrane v obliki toplega obroka in osve
žilnih pijač. Za to službo je potrošilo v 
I. polletju 4,393.592 din. — Na žalost 
opažamo, da nekateri delavci iz nerazum
ljivih vzrokov dodeljenih zaščitnih sred- 
stve ne uporabljajo! osvežilne pijače, 
sladek čaj in mleko pa dostikrat zlivajo 
v kanale. Tak odnos do družben,ih prido
bitev ni najboljše spričevalo zavesti čla
nov našega kolektiva. Ob polletni obrav
navi poročila o delu HTV v podjetju na 
DS so člani delavskega sveta in sindikalne 
podružnice apelirali na vse člane kolek
tiva, da s svojimi predlogi ne samo kri
tizirajo, ampak tudi pomagajo komisiji 
HTV za izboljšanje delovnih pogojev s 
stališča zdravja in varnega dela.

Kot vzoren primer navajam predlog to
variša Janeza Ribnikarja, mešalca zmesi 
na dvovalju v valjarni obrata I, ki je 
predlagal, naj se zmesi, namenjene za se
janje, ki se režejo v trakove, ne oprašu
jejo več s smukcem, ampak naj (se jih 
vlaga v tako imenovano knjigo z vmesnim 
blagom. S to majhno spremembo dela se 
je občutno zmanjšala zaprašenost izdelka.

Da bi k sodelovanju za izboljšanje de
lovnih pogojev pritegnili še ostale člane 
kolektiva, je imenovanemu določil delav
ski svet podjetja na predlog komisije 
HTV 8000 din nagrade. Razveseljivio je 
dejstvo, da se je zmanjšalo število nezgod 
na 100 zaposlenih v primeru z letom 1958 
za 30 odstotkov, čeprav se je nekoliko 
zvišalo število izpadlih dni zaradi nezgod. 
Vse poškodbe razen nekaj zlomov, niso 
bile težjsga značaja, ampak le razni urezi, 
vbodi in udari. Zaradi izgubljenih dni za
radi nezgod, je podjetje v I. polletju 
izgubilo 5,000.000 din narodnega dohodka 
poleg izdatkov oskrbnine socialnega za
varovanja in izdatkov z-a zdravljenja, ki 
niso majhni,

Ta dejstva nam 'narekujejo, da moramo 
posvetiti še večjo skrb za zdravje in 
varno delo nas vseh. Nujno je treba pri
stopiti k sistematični vzgoji vseh članov

JOŽE TONEJO

Skrb za 
človeka na 
delovnem 
mesl"u

kolektiva, posebno skrb pa moramo po
svetiti novo sprejetim delavcem. Kako 
važno mesto v industriji zavzema higien
sko tehnična varnost pri delu, vam kot 
primer navajam nekaj podatkov iz kon
gresa in razstave delovne varnosti in 
medicine v DusseMorfu, ki je bil od 12. 
do 14. novembra letos, katerega sem se 
udeležil po sklepu Društva varnojstnih 
tehnikov LRS. — Na kongresu sta našo 
državo zastopala dr. Lajevec in dr. Petrič. 
V referatih so udeleženci izmenjali iz
kušnje, posredovali uspehe in neuspehe 
s področja tehnične varnosti v določenih 
panogah industrije. Zanimiva je bila ugo
tovitev, da je bilo po analizi za leto 1958 
na 100 zaposlenih delavcev v Jugoslaviji 
manj nezgod 'kot v Zapadni Nemčiji. To 
ugotovitev je neki reporter zelo lepo 
označil kot velik uspeh higiensko-tehnične 
varnoistne službe v naši industriji. Raz
stave, ki je bila neke vrste komercialni 
sejem proizvajalcev zaščitnih sredstev, je 
bila zelo pestra in obširna. Producenti so 
prikazovali z demonstracijami uporabnost 
tehničnih dosežkov, namenjenih varnemu 
delu v proizvodnji in v zasebnem življe
nju. Poleg razstavljenih zaščinih sredstev 
vseh vnst obleke, obutve, rokavic, mask 
in podobno, je bilo največ poudarka na 
mehanizaciji v gradbeništvu, transportnih 
•napravah in v kemični industriji. V grad
beništvu so tehnično zelo dovršena razna 
dvigala; veliko pozornost je vzbujalo 
zložljivo dvigalo s košaro, v kateri se 
delavec lahko dvigne 15 metrov visoko 
ta je prikrojeno avtomobilski prikolici, 
tako da se brez kakršnihkoli težav postavi 
kamorkoli. Našel bi lahko ogromno raznih 
dovršenih naprav, ki s.o nam za oprav
ljanje proizvodnih nalog s stališča var
nega dela nujno potrebne. — V okviru 
•kongresa za napredek zdravja in delovne 
medicine so demonstrirali razen najsodob
nejših zdravniških aparatov in pripomoč
kov tudi razne zaščitne kreme in očala, 
s katerimi -se obvarujemo raznih kožnih 
obolenj ta zastrupitve. Skratka, sejem in 
razstava sta bila velik manifest naporov 
za zaščito vsakega človeka pri opravljanju 
svojega družbeno koristnega dela.

DELAJ VARNO!

nove leto vam zeli
UREDNIŠTVO SAVE

Zmes bo vestno pripravljena

Dr. IVO VALIČ Zakaj rt 
preventivni # 

pregledi ■
Prvi preventivni sistematski pregled 

vseh delavcev in uslužbencev naše to
varne bo kmalu končan. Ker ste večina 
že bili pregledani im ste seznanjeni s po
tekom pregleda, vam je približno znano, 
kaj lahko sklepamo na podlagi naših za
piskov, merjenj in zdravniškega pregle
da. Nekaterim smo posvetili z dodatnimi 
preiskavami (rentgenskimi pregledi, rent
genskim slikanjem itd.) posebno skrb gle
de na delo, ki ga opravljajo, odnosno na 
njihovo delovno okolje. To so tisti, ki 
imajo opravka z več ali manj škodljivimi 
snovmi kot so benzol, benzin, razne druge 
zmesi, smukec Ud. in ki lahko škodljivo 
vplivajo na zdravje. Le z rednimi preven
tivnimi pregledi pa se lahko odkrije že 
začetni škodljivi vpliv In se tako lahko 
pravočasno podvzamejo potrebni ukrepi. 
Ob pregledu so nekateri dobili zaželene 
In potrebne napoitke, drugim so bile stor
jene še druge usluge. S temi pregledi pa 
nismo dobili vpogled samo v zdravstveno 
stanje, kondicijo, sposohnost iu telesno 
zmogljivost vsakega posameznika, ampak 
tudi v njegovo socialno stanje. Nismo se 
seznanili samo z njegovimi telesnimi in 
duševnimi skrbmi ter težavami, ampak tudi 
delno s težavami tako pri delu kot do
ma. Sedaj jih je ostalo še nekaj, ki niso 
bili pregledani. Ko pa bodo pregledani še 
preostali, bo potrebno na podlagi vseh 
dobljenih preiskav In rezultatov napraviti 
analizo zdravstvenega stanja celotnega 
kolektiva naše tovarne. To bo dragoceno 
gradivo, ki bo služilo kot osnova za bo
doče delo obratni ambulanti in jo usmer
jalo pri njenih prizadevanjih za dvig 
zdravstvene ravni v kolektivu ter pri 
urejevanju In reševanju socialnih proble
mov, tako posameznika kot celote.
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Izdelovanje škornjev v »Borovu«

Torej ta pomen imajo preventivni pre
gledi in taka metoda ali način dela je 
preventivnega ali prepreče
valnega značaja. Ne samo pravočasno 
odkrivati obolenje, ampak tudi prepreče
vati in odstranjevati vzroke, ki kvarno 
vplivajo na posameznika in kolektiv! Pre
ventivni sistematski pregledi pa niso edi
na oblika in nujnost preventivne medicine 
ali v našem primeru higiene, oziroma v 
širšem smislu — medicina dela. 
Njeno področje dela je veliko širše. Pro
učuje in se ukvarja z reševanjem števil
nih drugih člsniteljev. Tako proučuje hi
gieno gradnje prostorov ter delovnih 
mest, delovni proces, delovna mesta, 
škodljive vplive delovnega okolja, pro
blem žena, invalidov in mladine v delov
nem odnosu, osebno higieno delavcev, za
ščitna sredstva, vzroke nesreč itd. Sedaj 
šele nam je lahko razumljiva pomembnost 
in nujnost te vrste medicine tako za člo
veka kot za celotni delovni kolektiv, ki 
se je z vedno večjim razmahom industrije 
močno razvila. K temu razvoju medicine 
dela pa ni doprinesel samo razmah indu
strije, ampak tudi delavci sami, ki so se 
često krvavo borili ne samo za boljše živ
ljenjske, ampak tudi delovne pogoje. Po
sebno močno se je mediciina razvila v vi
soko industrializiranih deželah. Že nekaj 
časa je od tedaj, kar je prevladovala za
vest, da le zdrav in izurjen dela
vec nekaj pomeni in da je tudi v visoko 
razviti industriji osnovni člen pro
izvodnje in naj dragocenejši sestavni del 
tovarne. Gospodarski uspeh tovarne in 
družbe se začne z zdravjem delavcev in 
se ustavi z boleznijo med njimi! Ne manj 
pomembno vlogo imajo seveda primer
ni pogoji, ki delavca varujejo pred 
boleznijo in zvišujejo njihovo storilnost, 
jih zdravstveno dvigajo in utrjujejo ter 
jim tako omogočajo, da delajo z veseljem 
in družbi v korist. Res, da je higiena in 
zdravstveno varstvo delavcev in urejeva
nje delovnih pogojev zelo drago in dolgo
ročna investicija, katere koristi se poka
žejo šele čez leta in leta, mora pa vsak 
priznati, da se temeljito obrestuje. Tega 
se polno zavedamo tudi v naši socialistič
ni domovini. Sprejeti so bili zakoni in 
predpisi, ki urejajo higiensko, zdravstveno 
in varnostno službo in ki se še vedno 
dopolnjujejo in izpopolnjujejo. V ta na
men se vlagajo tudi precejšnja sredstva, 
ki so potrebna im nujna glede na revno 
dediščino in hiter razvoj industrije pri 
nas. Z vsemi temi ukrepi pa se je raz
mahnila tudi pri nas medicina dela, kateri 
je prva in edina skrb — skrb za de
lavca.

»Ce hočeš oceniti sebe, moraš najprej 
spozunatii druge!« Ta stara resnica je vodila 
naše vodisitvo, iko je odobrilo večji sku
pili sodelavcev tehničnega -sektorja obisk 
ostalih tovarn gumemih izdelkov v Jugo- 
s-Iavij-i.

V prvi fazi spoznavanja tehničnega na
predka in proizvodnje ostalih podjetij je 
bil predviden ogled tovarn »Rekord«, »Bo
rovo« in »Ris«. Namen obiska je bil, da 
se na eni »strani kar največ sodelavcev 
seznani z napredkom ostalih podjetij, na 
drugi strani pa, da se .prodre »kitajski 
zid«, -s katerim -se je ogradilo nekaj naših 
podjetij v prepričanju, da se -lahko raz
vijajo samo za zaprtimi vrati in da more 
celotna gumarska industrija napredovati 
brez medsebojnega sodelo-venja.

Prvi cilj našega obiska je bil »Rekord« 
v Rakovici. Po prav prisrčnem »sprejemu 
-smo si ogledali v-se proizvodne prostore. 
V tem podjetju lahko človek takoj ugo
tovi, da ovirajo boljšo proizvodnjo ne
primerni prostori, slaba ventilacija, -slaba 
zaščita, primitivna delovni po-stopki itd. 
Podjetje je skoraj brez mehanizacije in 
se v glavnem ves transport odvija ročno.

Vendar kljub vsem tem pomanjkljivo
stim izdelujejo dosti izdelkov, 'ki prav nič 
ne za os tajajo za našimi. Med temi so naj
važnejši prešani izdelka m brizgana tes
nila, ki jih izdelujejo v precejšnjih koli
činah. — Opazili smo, da delajo precej 
serijskih izdelkov, za katere imajo po
seben oddelek. Obrezovanje iztisa je v 
glavnem mehanizirano in skoraj ne upo
rabljajo ročnih Škarij.

Tudi c e vama je dobro opremljena, če
prav je nekoliko zanemarjena in stroji 
niso najbolje izkoriščeni. Praš en j e skušajo 
odpraviti z uporabo vodne disperzije 
smukca.

Čeprav je proizvodnja transportnih tra
kov precejšnja, nas v kvaliteti zaenkrat 
zaradi manj sodobnih naprav -še ne bodo 
dosegli. Kot vise ostale tovarne, ima tudi 
»Rekord« veliko dela -in .skrbi z rekon
strukcijo, ki jemlje vsem vodilnim ljudem 
precej časa. To ima za posledico zane
marjanje obstoječe proizvodnje. Vendar 
bi z uvedbo red-a in mehanizacije tudi 
»Rekord« lahko postal solidno podjetje.

Po ogledu znamenitosti našega glavnega 
mesta Beograda in Avale smo -se odpravili 
proti Borovu, da si ogledamo našo naj
večjo tovarno gumarske industrije. Čeprav 
sta bila za njen ogled predvidena dva 
dneva, si zaradi obsežnosti tudi v tem 
času ni bilo mo-goče vsega natačno ogle
dati in preceniti.

Zato smo si čevljarno, v kateri je delo 
zelo dobro organizirano in v celoti meha
nizirano, ogledali bolj na hitro, da nam 
je ostalo več časa za ogled guma-me in 
pomožnih obratov.

Najprej smo se ustavili v povsod naj
bolj zamazanem oddelku, v valjarni, ki 
pa je zaradi premočnega prašenja zmesi 
le malo preveč prašna in zamazana in 
nanjo »Boro-vo« ne more biti preveč po

nosno. Sestavi javni ca, kjer tehtajo poleg 
ostalih doda-tko-v tudi saje, je v drugem 
poslopju -in opravljajo transport zmesi 
preko dvorišča. Tudi pri samem delu v 
valjarni ni bilo možno opaziti kakega 
boljšega načina dela od našega. Ker je 
valjarna nji-hovo ozko grlo, imajo v grad
nji novo valjamo s površino približno 
5000 kvadra timih metrov, ki bo verjetno 
bolje urejena in bo mogla kriti potrebe 
po zmeseh pri nadaljnji razši-ri-tvi proiz- 
vodnje, na katero prav gotovo računajo.

Dobro so urejeni ostali oddelki, po
sebno novi oddelek za konfekcijo avto
mobilskih plačev. V pnevmatikami pa je 
v glavnem stara ureditev in način dela 
ter se v zadnjih 8 letih ni nič spremenilo. 
Nekatere .stvari imajo sicer bolje rešene 
kot pri nas, pri drugih bi se pa lahko 
tudi pri nas kaj naučili. Produktivnost 
dela in oprem-a pnevma-tikarne ni boljša 
od naše.

V oddelku za prešane izdelke proiz
vajajo precej serijskih izdelkov za svojo 
lastno porabo, pa tudi za ostale potroš
nike. Kot je videti, se z drobnimi naročili 
ne ukvarjajo.

V oddelku za pogonske jermene izde
lujejo veliko količino (menda 6000 metrov 
dnevno) kliiastih jermenov, večinoma po 
precej primitivnem postopku, kar vpliva 
seveda tudi na kvaliteto. Ploske jermene 
izdelujejo v preši z natezalno napravo.

V zadnjem času ,se ukvarjajo tudi z. 
oblaganjem valjev, koCes in posod in so 
nam posebno v zadnjem času resen tek
mec, ker se mi oblaganja večjih posod 
nismo lotili. Tudi njihove gumirane tka- 
nixe niso najs-la-bše.

Dobro je urejen oddelek za proizvodnjo 
rege-nerata, ki je opremljen s sodobnimi 
napravami, medtem ko za mastici-ranje 
kavčuka uporabljajo samo dvovaljčnike. 
Kavčuku pri ma»sticira-nju dodajajo tudi 
peptiizato-rje, vendar v prevelikih količi
nah.

Po ogledu vseh proizvodnih oddelkov 
smo si ogledali tudi pomožne obrate, ki 
imajo možnost, da izvrše popravila in iz
delajo vse potrebne stroje, razen največ
jih. Vendar vsaj na prvi pogled kaže, da 
še niso izkoristili vseh možnosti, čeprav 
imajo vse pogoje, da z lastnimi silami 
dvignejo proizvodnjo na višjo tehnično 
raven.

V razgovoru z vodilnimi ljudmi gumar- 
ne smo spoznali da »se tudi oni zavedajo, 
da izolacija ne pospešuje tehničnega na
predka, ampak da je ta možen le v so
delovanju.

Po prav prisrčnem slovesu in v želji, 
da bi kar najprej začeli z medsobojnim 
sodelovanjem, smo se odpeljali v prena
polnjenem vlaku proti Zagrebu, da si 
ogledamo tovarno »Ris« v Zagrebu.

Če bolehajo vsa ostala podjetja, med 
njimi tu-di naše, na skupni bolezni — ne
čistoči an neredu, tega ne moremo trditi 
o »Risu«, razen seveda v mešal niči črnih 
zmesi. Čeprav so oddelki sedaj nameščeni
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v glavnem v ne preveč primernih pro
storih, se vendar na vsakem koraku vidi, 
da skušajo otbdržati red >:n čistočo ter da 
z medsebojnim sodelovanjem uvajajo 
nove proizvode ter tako v zadnjih letih 
naglo večajo proizvodnjo.

Poleg tradicionalnih močenih izdelkov 
iz gumenih raztopin in igrač so razširili 
proizvodnjo na prešane izdelke, obloge 
valjev, koles in posod, brizgane profile 
ter izdelke iz lateksa. Najbolje je urejena 
proizvodnja avtomobilskih tesnil, katerih 
izdelava je zelo izpopolnjena in mehani
zirana. Tudi ostali izdelki so zelo lični. 
Vse obrezovanje je strojno. Izdelke do
bavljajo v glavnem kompletne v primerni 
ambalaži.

Vsa proizvodnja je razbita na posa
mezne izdelke, tako da so oddelki razme
roma majhni in imajo vodje oddelkov 
boljši pregled nad delom. V načrtu imajo 
rekonstrukcijo celo-tne tovarne, pri čemer 
bodo izboljšali higiensko-tehnične pogoje 
in zelo povečali proizvodnjo.

Čeprav je bil čas obiska posameznih 
podjetij prekratek za temeljito proučitev 
organizacije, načna dela in ostalih č'ni- 
teljev, ki vplivajo na boljši ali »slabši 
tehnični nivo posameznih podjetij, smo 
vendar prišli do spoznanja, da so nas v 
marsičem dosegla in presegla podjetja, ki 
so do nedavnega veljala za zaostala. Zato 
se ne smemo več uspavati s starimi lovo- 
vorikami, temveč je potreibno, da se re.sno 
lotimo dela za dvig našega podjetja.

Za dosego tega cilja bi bilo potrebno:

— sodelovanje vseh delavcev za racio
nalizacijo proizvodnje in večjega tehnič

nega napredka podjetja;

— osvojitev nekaterih serijskih izdel
kov, ki jih še ni na tržišču ali ki so še 
deficitni;

— ločiti izdelavo množičnih izdelkov od 
drobnih naročil;

— stalno slediti napredku ostalih pod
jetij gumarske industrije v Jugoslaviji, 
kot tudi napredku v svetu;

— z medsebojnim sodelovanjem doječi 
pametno specializacijo posameznih pod
jetij ter tako doseči boljše proizvodne 
uspehe

Tu je navedeno samo nekaj vtisov ogleda 
drugih podjetij, vendar dovolj, da s spo
znavanjem drugih določimo svoje mesto 
med njimi.

Glede na našo notranjo ureditev in pri
hodnji razvoj »socialistične Jugoslavije in 
naše tovarne, ki se odvija po točno za
črtanih smernicah, je nujno potrebno, da 
s stališča organov delavskega upravljanja 
podjetij zavzamejo ustrezno mesto tudi po
litične organizacije. — Mi vsi vemo, da 
imamo razne nove zakone, ki se tičejo ne
posredno delavca s tem, da mu dajejo 
pravice, ki jih delavci še nikoli niso imeli. 
Te kot celota predstavljajo nekakšen si
stem, po katerem »se odvija celotno naše 
delo, naše življenje v tovarni in 'izven nje. 
Na drugi strani pa moramo mi izvrševati 
vse dolžnosti, ki jih je dolžan izpolnjevati 
vsak član naše skupnosti. Ni dovolj samo 
to, da imamo v tovarni delavski svet, 
upravni odbor, upravo :n drugo. Vsi ti 
organi se morajo istočasno zavedati, da 
so predstavniki kolektiva in da mu v ce
loti odgovarjajo. Politične organizacije 
pa morajo sporazumno z organi upravlja
nja v podjetju reševati vse težave, ki se 
porajajo in skrbeti, da gre razvoj podjetja 
vzporedno z razvojem ostalih gospodar
skih organizacij in komune. Naloge po
litičnih organizacij v našem podjetju niso 
majhne, zato je potrebno, da se vsak 
član kolektiva zaveda, da je dolžnost 
vsakega izvršiti del teh n&log. Če se bomo 
tega vsi zavedali, bodo v»se naloge, ki jih 
pred nas postavlja družba, hitreje in te
meljiteje opravljene. Vsak član kolektiva 
veliko prispeva na svojem delovnem me
stu k uspehu podjetja, na družbeno po
litičnem polju pa je odstotek aktivnih še 
vedno premajhen. To pa ni naš cilj. — 
Kakor je bil nosilec revolucije delavski 
razred, tako mora biti tudi danes delav
ski razred prvi, ki bo aktivno sodeloval 
na vseh področjih družbeno političnih de- 
javnoiTti. — Zato si morajo prav na 
tem področju vse politične organizacije 
v tovarni prizadevati, da aktivirajo vse,

Ena mnogih operacij izdelovanja 
velozračnic

ki so pripravljeni pomagati pri reševanju 
raznih problemov. ZK v našem podjetju 
je dosegla lepe uspehe, čeprav je bilo 
v preteklosti precej težav in ovir pri re
ševanju zelo važnih problemov.

Politične organizacije v naši tovarni, 
kakor tudi drugod, imajo cilj, povezati 
vse delovne ljudi v -čvrsto celoto, katera 
bo kos težavam, ki jih srečuje na svoji 
poti. Pri tem pa se moramo nasloniti na 
lastne sile in vanje imeti popolno za-

... in umivalne gobe so gotove

upanje. Politične organizacije v našem 
podjetju »stremijo za tem, kar je tudi nji
hova dolžnost, da zastavijo ves svoj vpliv 
proti zastarelemu pojmovanju in zahte
vam v boju proti morebitni izločitvi de
lavcev od odločanja, v boju proti neza
konitemu kršenju pravic delavcev, v boju 
proti ostankom birokratskih in nehumanih 
pojavov. Osnovna naloga političnih orga
nizacij, predvsem pa ZK je, da v vsakem 
posameznem primeru zavzamejo načelno 
stališče in da imajo vedno pred očmi, da 
je treba najti najboljšo rešitev in raz
likovati ko-risti skupine od posamezni: k a 
ter koristi delavskega razreda kot celote, 
to je koristi družbe. Takšno delo zahteva, 
da organizacije dobro poznajo ne samo 
probleme in politiko svojega podjetja in 
komune, temveč tudi ves mehanizem od
nosov med ljudmi. Zato je nujno, da po
litične organizacije dobro poznajo ljudi 
same, ki jim s skupnim imenom pravimo 
kolektiv. Zajeti morajo odnose teh ljudi 
do sredstev za delo, njihove medsebojne 
odnose v procesu proizvodnje in odnose 
v »sistemu upravljanja. Ljudje v organi
zacijah prav tako navezujejo medsebojne 
odnose, te imajo pa zopet svoj odnos do 
kolektiva kot celote. Zato je potrebno, da 
se naše o-rgan-izacije še bolj p o gl ob e v 
poznavanje kolektiiva in njegovih pro
blemov, da jih bodo laže, hitreje in pra
vilneje rešiti. Pred celotnim našim kolek
tivom .so zelo velike in odgovorne naloge 
v pogledu odnosov, discipline, storilnosti 
in podobno, katere bomo uspešno izvedli 
le, če bomo enotni in vsi čutili odgovor
nost, ki jo imamo do družbe.
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0 delavskem samoopravljaaju
Organi družbenega upravljanja so se 

v letošnjem letu resno zavzeli za izpol
nitev nalog v podjetju. Glavna naloga 
je bila rekonstrukcija obrata II, na
bava in montaža strojev. Kljub težko- 
čam zaradi pomanjkanja strokovnega 
in tehničnega kadra, je organom uprav
ljanja uspelo nabaviti stroje iz ino
zemstva, tako da je kolektiv pričel z 
montažo novih strojev z le majhno 
zakasnitvijo. Ker je plan za leto 1960 
povečan in bodo morali novi stroji že 
dajati nove produkte, bo kljub zakas
nitvi montaže po mnenju družbenih or
ganov, plan proizvodnje za leto 1950 
možno realizirati. Poleg rekonstrukcije 
pa so organi družbenega upravljanja 
sprejeli tudi sklep, da se zaprosi za 
kredit, s katerim bi se nabavila oprema 
za izdelavo motornih plaščev tipa »Mo
ped«. Povpraševanje po tem izdelku 
na domačem trgu je veliko, kajti to
varno imamo doma, v Kopru.

Organi družbenega upravljanja so 
se v letošnjem letu resno zavzeli za 
vzgojo kadrov. Letošnjo jesen smo po
slali več tovarišev na višji študij. Tudi 
za pomoč kmetijstvu je podjetje dalo 
na razpolago nekaj delovnih tovarišev 
za kmetijsko šolo. Organizirane so bile 
tudi ekskurzije tehničnega kadra v 
podjetja gumarske industrije v naši 
državi.

Organi družbenega upravljanja so 
dali veliko pomoč komtsiii za sestavo 
novega tarifnega pravilnika, ki je bil 
v letošnjem letu na novo sestavljen in 
precej dobro izdelan, saj je bilo pri
tožb na tarifni pravilnik zelo malo in 
že te i e Upravni odbor večinoma ugod
no rešil. Uspehi novega tarifnega pra
vilnika se že kažejo. Produktivnost se 
je v obdobju devetih mesecev letoš
njega leta dvignila za okoli- 3 odstotke, 
6 tem pa je tudi narastel osebni do
hodek v podjetju.

Upravni odbor je v letošnjem letu 
razpravljal tudi o zaščitnih sredstvih 
v podjetju ter ugotovil razne pomanj
kljivosti. Sprejel je sklep, da se morajo 
te pomanjkljivosti kar najprej odpra
viti, zaščitna sredstva pa bolje izkori
ščati. Ugotovljeno je bilo, da se ne
kateri delavci upirajo zaščitnim sred
stvom. Za izvrševanje teh nalog je bil 
postavljen tudi varnostni tehnik, kot 
novo odprto delovno mesto.

V tem letu je bila odprta tudi obrat
na ambulanta in nastavljen zdravstveni 
kader, ki je v letošnjem letu nudil 
zdravniško pomoč članom kolektiva in 
vršil preventivne preglede.

Organi družbenega upravljanja so 
večkrat razpravljali tudi o počitniškem 
domu v Crikvenici. Vso skrb za po
čitniški dom je prevzela uprava pod
jetja in poslovanje v domu je bilo za
dovoljivo. Povečala se je tudi kapaci
teta s tem. da smo kupili pet ličnih 
vveekend hišic.

Poleg tega so upravni organi letos 
večkrat razpravljali o stanovanjskih 
zadevah. — Na tem področju je tudi 
uprava podjetja nudila veliko pomoč 
tistim, ki so v tem pogledu v naj slab

šem položaju. Tako bodo nekateri še 
v tem letu dobili stanovanja. Za go
spodarsko leto 1960 so upravni organi 
izdelali perspektivni plan za gradnjo 
stanovanj. Na eni zadnjih sej pa je 
bila razprava tudi o formiranju sta
novanjske zadruge, ki bo velika pomoč 
k hitrejšemu reševanju stanovanjskega 
vprašanja.

Naloge kolektiva v zvezi z nalogami 
družbenih in upravnih organov se vrste 
pred vsemi člani kolektiva, tem bolj, 
ker v gospodarskem letu 1960 preha
jamo na sistem nagrajevanja po enoti 
proizvoda. Drugo važno vprašanje je 
vprašanje zniževanja polne lastne cene. 
Ce hočemo doseči zgoraj navedeni 
efekt, bomo morali zboljšati delovno 
disciplino in organizacijo dela, ker 
edino na ta način lahko pričakujemo 
zvišanje osebnega in narodnega do
hodka.

----------------------------------------------------------------------------------------------—----------

Obilo sreče, osebnega zado
voljstva in delovnih uspehov 
vam želita v novem letu
uprava in delavski svet

s_______________________________________________________________ V

SLAVKO ŠOLAR

BAJtELJ Martin ni samo med majstarej- 
žimi člani kolektiva, ampak tudi eden naj
starejših po delovni dobi v podjetju.

Martin Bajželj — naš šofer 
Kdo ga ne bi poznal'

JANKO BAJDA

Zaradi odhoda večjega števila članov 
kolektiva v razne .šole, kakor tudi zaradi 
rekonstrukcije tovarne, kajti novi stroji 
že prihajajo in jih je treba v obratu II 
montirati, je prišlo do spremeb v oseb
nem sestavu kolektiva. Za transport novih 
strojev -od železniške postaje do obrata II 
ter pomoč pri sami montaži je tovarna 
zaposlila v mesecu oktobru 1959 večje 
število nekvalificiranih delavcev.

Tako je prišlo v teh treh mesecih do 
večje zaposlitve nove delovne sile kot v 
prejšnjih mesecih.

V mesecu oktobru so se zaposlili na
slednji tovariši in tovarišice: Mihael Lu
kane, Andrej Škofič, Franc Šnajder, Ma
rija Gorenje, Franc Rozman, Alojzija 
Florjančič, Martin Pirnat, Franc Krničar, 
Dušan Milanovič, Francka Svetel], Mar
tin Salmič, Anton Sajovic, Danijel Marti
njak, Pavel Rogelj, Jože Zupan, Franc 
Kofnjek, Anton Tušar, Jože Kozjek, Ciril 
Peternelj, Zmagoslav Majnik, Jože Sorčan, 
Francka Snedic, ing. Mirko Bedekovič, 
Pavel Fende, Vinko Kepic, Stane Rakovec.

Vsem novo zaposlenim želimo veliko 
uspeha na novih delovnih mestih.

Iz podjetja pa so v tem času odšli: 
Franc Andoijšek — starostno upokojen; 
Anton Filipčič, Dušan Milanovič in Jože 
Kozjek — odpuščeni; Matija Mrak, Ana 
Česen :n Zmagoslav Majni-k — sporazum
no; Stane Soklič — zaradi samovoljne 
zapustitve dela.

Ko je kot 13-letni deček prišel v pod
jetje, pravi, da je bilo podjetje še zelo 
majhno. Sprva je opravljal pomožna dela, 
kasneje pa se je zaposlil v mehanični de
lavnici.

Pri vojakih se je izučil za šoferja in od 
tedaj naprej opravlja ta posel.

O življenjskih težavah ne govori rad, 
pravi, da jih je bilo preveč; njegovi po
klicni uspehi pa so nam vsem znani, saj 
že dolgo vrsto let vestno opravlja svoje 
težko in odgovorno delo. Člani kolektiva 
so mu tudi že do sedaj molče dajali pri
znanje s tem, da so se mimo zaupali nje
govi vestni in pazljivi vožnji.

Se posebno priznanje pa je dobil od 
zastopstva Mercedesa v Ljubljani — zlato 
značko in diplomo, za več kot 500.000 pre
voženih km z osebnim avtomobilom Mer
cedes. Upravni odbor podjetja pa ga je 
v znak priznanja nagradil z 10.000 din.

Menimo, da je to res uspeh, na kate
rega bi bil vsak voznik lahko pcmosen; 
posebno, če pomislimo, da je to velika 
pot, ki bi se vila 13-krat okrog sveta, ne 
da bi povzročil drugim ali na svojem vo
zilu kakšne poškodbe.

Martin pravi, da je skrivnost njegovega 
poklicnega uspeha predvsem v trdni volji, 
da se izogiblje »šoferskim skušnjavam«, 
ki so najpogostejši vzroki nesreč. Moramo 
mu priznati, da teh danes res ne manjka.

Delovni kolektiv mu ob njegovi 50-let- 
nicl Iskreno čestita in mu želi še mnogo 
uspehov v njegovem življenju.

ALI GA POZNATE?

10 SAVA - LETO I — ŠTEVILKA 1



TONE RAZDRH

— o r~\

L-y <-> <_/

delavcev se 
poslužuje vsak 
dan toplih 
obrokov

Stremljenje sindikalne organizacije, ka
kor tudi uprave podjetja je bilo vseskozi, 
odkar obstaja v podjetju menza, da se 
prehrana, t. j. topli obrok, kakor tudi 
mrzle malice kvalitetno in kvantitetno 
dvignejo ter postavijo primerne cene, tako 
da bodo obroki dosegljivi slehernemu čla
nu kolektiva. Ta naša prehrana se z dneva 
v dan skuša s pomočjo preventive zbolj
šati tako v kalorični vrednosti, kakor tudi 
v pogledu higienske priprave. Analiza, ki 
jo je izvršila preventivna služba, je po
kazala dokaj lepe rezultate v vrednosti 
kalorij, saj vsebuje obrok 480 do 500 ka-

Pravkar je zavrelo .,.

Predsednik UO Franc Kozina 
med delom

lori). Hranilna vrednost ustreza glede be
ljakovin in maščob, ki so včasih v kakš
nem obroku že obilno zastopane, me sme 
se pa smatrati, da je ta obrok nadomestilo 
kosila.

V naši menzi se slalno vrši nadzor nad 
higiensko pripravo obrokov, kakor tudi 
nad osebjem, ki je pri tem delu zaposleno. 
Ti nadzori se vršijo s strani preventivne 
službe, oziroma medicinske sestre tovari
šice Sužnikove, ki se za to delo izredno 
zanima. Skupaj z osebjem v kuhinji in 
patronažno sestro pripravljajo jedilnike, 
ki ustrezajo higienski in kalorični vred
nosti. Na pobudo sindikalne organizacije 
je bil tudi uveden topli obrok v nočni iz
meni, katerega se poslužuje veliko število 
članov. Prav tako se tudi kuha čaj, da 
delovnemu človeku ni treba piti mrzle vo
de, ki škoduje zdravju. Zaradi hitrejšega 
poslovanja delitve hrane smo uvedli de
narne bone, kar je delno odpravilo čaka
nje v vrstah pred blagajno. Tako dobi 
sleherni delavec malico pravočamo in se 
lahko hitreje vrne na svoje delovno mesto.

Toplih obrokov hrane se danes poslu
žuje povprečno 500 delavcev, hladnih ma
lic pa je razdeljenih preko 300 dnevno. 
Tako danes ugotavljamo, da se hrani v 
naši menzi okrog 85 odstotkov vseh za
poslenih delavcev in uslužbencev. Mora 
pa nam biti tudi jasno, da k hrami, ki jo 
plačujemo po 30 din za obrok, prispeva 
polovico tudi uprava. Za 10 mesecev je 
prispevala 2,200.000 dinarjev, iz česar je 
razvidmo, da je bila skrb s strani uprave, 
samoupravnih organov in sindikalne orga
nizacije velika.

Na oglasni deski tovarne je bilo 
objavljeno prvo kolo turnirja. Pri
čeli smo s šahovskim tekmova
njem. Prijavilo se nas je trideset 
samih mladih šahistov. Ali bomo 
vsi vztrajali do konca?

Medtem ko v sejni dvorani igra
mo šah, je v jedilnici na vrsti 
strelstvo.

Rokometaši so v zadnjem času 
zelo napredovali. Z zavidljivimi 
uspehi tekmujejo v Gorenjski ligi.

Bili smo v tovarni »Ris« v Za
grebu, pazljivo ogledovali njihovo 
delo in ga primerjali z našim. Po
poldne smo obiskali tovarno »Rade 
Končar« in nazadnje še zoološki 
vrt. Organizirana je bila še vrsta 
drugih ekskurzij.

In za koga vse to? Za nas, mlade!
Bil sem na sestanku tovarni

škega mladinskega komiteja. Skle
nili so marsikaj, vsak je dobil svojo 
nalogo, morda še preveč ... Toda, 
ko sem si ogledoval vse to naše 
delo in sodeloval, so mi bili pred 
očmi vedno le isti ljudje, neumor
ni in vztrajni. A kje so ostali? Mar 
nismo tovarna z več kot devet sto 
zaposlenimi? O, seveda, saj so in 
še dosti jih je. Le zakaj se vsi ne 
vključijo v mladinsko delo in tudi 
deklet skoraj ni videti? Morda si 
ne znajo najti poti do našega skup
nega dela?

Že nekaj časa nas muči dejstvo, 
da ne gre kot bi moralo, da ni ta
ko, kot je bilo pred leti.

Da, spominjamo se, takrat je bila 
naša organizacija najboljša v Kra
nju. In danes?

Moramo se zavedati, da skupnost 
vidi v nas generacijo, ki bo mo
rala v današnji, atomski dobi, 
vredno zamenjati starejše. Na nas
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polaga mnogo in nam daje ogromna 
sredstva. Gradijo se stanovanja, 
mladinski domovi, športna igrišča 
in telovadnice, kajti le zdrav duh 
v zdravem telesu zmore to, kar se 
od nas pričakuje.

Pred vojno so tujci izkoriščali 
naša bogastva — danes pa sami 
upravljamo podjetja in vsak mlad 
človek je enakovreden z vsemi 
ostalimi v kolektivu.

Res je precej mladincev, ki se 
vozijo z avtobusi, kolesi na delo in 
z dela ali pa so kako drugače za
držani; vendar nas je še vedno 
polovica, ki stanujemo v Kranju 
samem ali bližnji okolici. Le tistih 
nekaj uric mesečno, ki so name
njene sestajanju vse mladine, bi 
se lahko udeležili, povedali svoje 
težave in predloge o nadaljnjem 
delu.

Za leto 1980 so nam politične 
organizacije, delavski svet, upravni 
odbor in sindikat, zagotovili pre
cejšnja materialna sredstva. Vsi 
žele oživiti našo kulturno in šport
no dejavnost, zato je dolžnost nas 
vseh, da se tega zavedamo z vso 
odgovornostjo in delom. Organiza
cijo moramo dvigniti na njeno 
staro mesto, ki ga je imela pred

Delavski svet je na svojem zadnjem 
zasedanju poslušal firnaflidnega direktorja 
tov. Zalarja, ki je izčrpno podal in ob
razložil obračun dohodka za III. trome
sečje, ki je bil realiziran v okviru plana 
in iz katerega je razvidno, da se je tudi 
delovna storilnost v našem podjetju po
novno izboljšala. Novi inačin nagrajevanja 
je pri tem nedvomno odigral pozitivno 
vlogo, nasprotno pa bi bil napredek v tej 
smeri še hitrejši, če ne bi bil tako pereč 
problem strokovnega kadra.

Delavski svet je sklenil, da se bo s tem 
problemom temeljito spoprijel in je zato 
soglašal s predlogom direktorja podjetja, 
da se osnuje Srednja tehniška gumarska 
šola, iz katere bi podjetje črpalo potreben 
srednje strokoven kader. Kandidati za 
novo ustanovljeno šolo bodo morali imeli 
primerno šolsko izobrazbo: dokončano
osemletko, absolvirano nižjo gumarsko 
šolo in večletno prakso v stroki. Svoje 
znanje pa bodo morali dokazati pri spre
jemnem izpitu. Da se omogoči šolanje tudi 
tistim, ki nimajo dokončane osemletke je 
bilo sklenjeno, da se organizirajo popol
danski tečaji, na katerih se bo posredo
valo tečajnikom potrebno znanje do fe
bruarja leta 1960, ko se bo pričel pouk 
v I. letniku. Organizacijska dela, priprava

leti, da bo spet žela velike uspehe 
in z njo ves kolektiv.

Obnovili smo Klub mladih pro
izvajalcev, ki je bil ustanovljen 
kot eden prvih v Kranju, vendar je 
njegovo delo počasi prenehalo. — 
Prirejali smo predavanja, mladinci 
so se udeleževali seminarjev, ne
kateri pa so napredovali kot stro
kovnjaki na vodilna mesta podjetja, 
s tem pa tudi zaključili z aktivnim 
delom v organizaciji. Zavedati bi 
se morali, da so si pridobili stro
kovno usposobljenost na osnovi 
lastnih prizadevanj in da zato tudi 
skupnost od njih nekaj pričakuje. 
Ni lepo pustiti delo mladine ob 
strani, saj so sami izšli iz nje. — 
Prakso je treba posredovati mlaj
šim, neizkušenim. Njihov najlepši 
doprinos bi bil prav gotovo v delu 
Kluba mladih proizvajalcev.

učnega načrta itd. so bila poverjena stro
kovnemu svetu in komisiji za pripravo 
učnega programa. Srednja tehniška šols 
bo prva te vrste v Jugoslaviji in bo ne
dvomno pomenila velik korak v razvoju 
gumarske industrije.

Delavski svet je nadalje razpravljal tu
di o novatorstvu in racionalizaciji v pod
jetju, potrdil izpopolnjeni pravilnik in 
imenoval petčlansko komisijo, ki bo od
ločala o nagradah, za katere je predvi
deno dovolj finančnih sredstev. Pričaku
jemo, da se bo novatorstvo v podjetju 
razmaknilo, posamezni primeri pa hitreje 
reševali. Komisijo, ki obravnava predlo
žene primere sestavljajo: ing. Smodiš
Drago, Zalar Slavko, Tonejc Jože, Gornik 
Jože in Dolinšek Janez.

Naše podjetje si prizadeva čimbolj raz
širiti trgovinsko mrežo po vsej državi in 
je delavski svet sklenil odpreti novo pro
dajalno v glavnem mestu Makedonije, v 
Skopju, in v ta namen odobril potrebni 
kredit v znesku 5,000.000 dinarjev.

V razpravi nekaterih nepravilnosti ta
rifnega pravilnika je bilo naročeno tarifni 
komisiji, da izvede nekaj popravkov v 
razponih in oceni spornih delovnih mest 
do 31. decembra 1959.

V tem letu bomo delali načrtneje. 
Inženirji, tehniki in ostali stro
kovnjaki nam bodo praktično in 
teoretično objasnili izdelavo raz
ličnih izdelkov, ki jih delamo v to
varni, razložili nam bodo perspek
tivni plan podjetja in trgovinske 
stike. Predavatelji bodo prišli tudi 
cd drugod in nam z diapozitivi in 
filmi prikazali življenje drugih de
žel in še mnogo zanimivosti. Pred
vajali si bomo poučne in celove
černe filme na svojem šestnajst- 
milimetrskem kinoprojektorju. — 
Organizirali bomo izlete v naravo 
in v druga podjetja__

Zato moramo vsi, mladinke in 
mladinci, kakor tudi starejši, pri
četi z delom in poživiti mladinsko 
organizacijo tovarne.

Ne pozabimo, da smo mladi in 
da v nas klije mlado, novo!
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PROBLEMIH

Namen našena lista je, da seznani člane 
kolektiva z uspehi in neuspehi našega ko
lektivnega upravljanja.

V tem članku bom skušal opisati stano
vanjski problem naših delavcev, ki je zelo 
pereč im zahteva veliko truda, da bi ga 
vsaj delno rešili.

V našem kolektivu smo se prepozno 
spomnili na skrb za delovnega človeka, da 
bi se zanimali, kje cm stanuje in kakšne 
težave ima doma, ki ga ovirajo pri nje
govem delu v tovarni.

Če zasledujemo, kako počasi se gradijo 
stanovanjski bloki, ki so namenjeni našim 
delavcem, bomo videli, da se to ne da re
šiti v 3 letih, kot je bilo predvideno v na
šem tovarniškem planu. Upoštevati mora
mo sedanji položaj, ko je tako rekoč vsa 
Jugoslavija v velikem poletu za izgradnjo 
stanovanj in ostalih komunalnih naprav. 
Zato ne moremo zahtevati, da bi šlo hitre
je, saj je razen teh del potrebno zgraditi 
ali dokončati nekatere tovarniške objekte, 
ki zahtevajo mnogo več materiala; zidne 
opeke, cementa, železa, lesa ter ostalega 
gradbenega materiala, kar včasih tudi naš 
trg ne zmore.

Bili so časi od leta 1950 do 1954, ko so 
gradbena podjetja bila pripravljena pre
vzeti tudi večja dela, pa se je včasih do
gajalo, da so podjetja stala križem rok, 
seveda ne povsod. Tedaj je bil čas, da bi 
tudi pri nas malo mislili na gradnjo sta
novanj in zgradili vsaj 5 družinskih sta
novanj na leto. O vsem tem smo že več
krat govorili na sejah UO in DS podjetja, 
vendar so nam odgovarjali, da ima za en
krat prednost še težka industrija.

Če pomislimo nazaj, bomo videli, kako 
nenačrtno smo gledali v prihodnost. Na
vedel bom samo en primer. V zelo krat
kem času smo dobili v podjetje precejšnje 
število mladega kadra, ki je šel naj.prej 
skozi gumarsko šolo, potem pa se kot 
kvalificiraci delavec zaposlil v podjetju, 
seveda je hkrati odšel iz internata, kjer 
je imel svojo posteljo. Za vse te mlade 
delavce nismo mogli preskrbeti potrebne
ga stanovanja, ker ga resnično nismo ime
li. Zato je bilo dosti primerov, da so 
odpovedali službo in šli tja, kjer so jim 
nudili več kot pri nas.

Lahko rečemo, da smo vse premalo de
lali načrtno in mislili na to, da bo enkrat 
naš delavec tudi hotel tako stanovati, ka
kor v naši državi stanuje že veliko de
lavcev — v najboljših stanovanjih, pri
mernih za delovnega človeka.

Stanovanjska komisija podjetja je v le
tu 1958 pregledala približno 80 stanovanj, 
kjer stanujejo naši delavci ter ugotovila, 
da je največ takšnih prosilcev, ki bi ra
bili vsaj še eno sobo. Veliko je tudi takih, 
ki imajo eno sobo za kuhinjo in spalnico. 
Seveda smo take po možnosti že v letu 
1958 in 1959 rešili, ostale pa bo treba ob 
Izgradnji 40 stanovanj, ki bodo predvido

ma končana kcciec leta 1950, prvenstveno 
upoštevati.

Bili so tudi primeri, ki jih seveda lahko 
razume samo tisti, ki ni prizadet pri sta
novanjskem vprašanju. Posamezni delavci 
so izjavljali; »Zakaj pa mene niste rešili, 
ko sem stanovanja najbolj potreben, pa 
me niste hoteli niti videti.« Ne tovariši, ni 
bilo tako! Vprašam vas samo, kako bi listi 
delal, če bi imel 50 enako utemeljenih 
stanovanjskih prošenj, stanovanj pa le 20?

Stanovanjska komisija je tudi napravila 
nekaj zamenjav stanovanj, ki so bila last 
ObLO. Tudi to nekateri niso razumeli iti 
so očitali komisiji, da dela protekcije in 
podobno. V takih primerih je stanovanj
ska komisija gledala predvsem na število 
članov družine, njihovo starost in spol. 
Mislim, da je pravilno, da gre tisti, ki 
ima 4 ali več otrok v večje stanovanje; 
tisti pa, ki ima manj otrok, pa v njegovo, 
če je to mogoče.

Vse te primere sem navedel zato, ker 
so se v resnici dogajali v podjetju in so 
imeli tudi določene negativne posledice. 
Težje je, če kdo samo kritizira, ne da pa 
nobenega svojega predloga, in šele ko je 
zadeva rešena, pove kako bi on to storil.

Mislim, da se še nobenemu ni zgodila 
krivica, če je nekaj predlagal, pa trenutno 
ni bilo izvedljivo ali na da je celo moral 
umakniti predlog. Z novim Zakonom o 
stanovanjskih najemninah mislim, da bo 
takih primerov veliko manj ter se bo tudi 
oa stanovanjskem področju enkrat zabe
ležilo določene uspehe. V podjetju smo 
sedaj ustanovili iniciativni odbor za grad
njo zadružnih hiš, katerega naloga je, da

MARJAN PENEŠ

V Tehnološkem inštitutu laboratorija 
podjetja Goodyear v Ameriki je bila iz
delana še ena nova vrsta gume, ki je po
polnoma odporna proti vplivu nafte in 
bencina. Poleg tega je ta nova guma od
porna tudi proti zunanjim vplivom in je 
namenjena v prvi vrsti petrolejskim po
ljem in naftovodom. Najbolj važno je, da 
je neuničljiva. Cevi premera 10 centime
trov, narejene iz tega odpornega kavčuka, 
so bile preizkušene na naftovodu v dol
žini 50 kilometrov. Pokazal se je prese
netljiv uspeh tega novega materiala. Cevi 
so nenavadno lahke, tako da meter te 
cevi, s kovinskimi priključki, ni težji od 
1100 gramov. Izkušnje so pokazale, da 
cevi vzdržijo pritisk do 35 kilogramov na 
kvadratni centimeter. Zaradi prepočasne 
postavitve jeklenih cevi, pri odkrivanju 
novih izvrtin, propadajo ogromne količine 
nafte In petroleja, medtem ko te izgube

Vulkaniziran.ie avtoplaščev 
je odgovorno delo

pripravi z ObLO vse potrebno, da bi se 
z gradnjo čimprej začelo. S takim načinom 
gradnje se lahko tisti, ki je zainteresiran, 
da si enkrat postavi svoj dom, brez okle
vanja prijavi, ker bo brez težav prihranil 
denar, ter si zgradil hišo. Razume se, da 
so tisti, ki so do sedaj brez kakršnekoli 
pomoči ali posojila gradili stanovanja, tr
peli pomankanje drugih potrošnih artiklov. 
Zadružni način gradnje pa bo olajšal po
goje za pridobitev stanovanj.

V prihodnjosti bo podjetje delilo stano
vanja po Pravilniku o razdeljevanju sta
novanj, ki ga bo proučila najprej stano
vanjska komisija in Upravni odbor im na
to sprejel Delavski svet podjetja; pred
hodno pa bo na vpogled vsemu kolektivu.

pri teh novih ceveh odpadejo. Tako lahko 
dva delavca v osmih urah postavita nekaj 
kilometrov dolg naftovod.

Naftovod iz gome
Sovjetski znanstveniki -so odkrili nov 

umetni kavčuk. Znanstveniki Tehnolo
škega inštituta so uspeli po dolgoletnih 
raziskovanjih in preizkušnjah Izdelati 'kav
čuk, ki je odporen proti bencinu in raz
ličnim ciljem za mazanje različnih strojev. 
Kakor je že znano so glavne pomanjklji
vosti današnjega kavčuka te, da so pred
meti že z dotikom bencina in olj izgubili 
,svojo obliko, pa tudi večkrat zamenjali 
svojo strukturo. Novi kavčuk ima še eno 
važno koristno lastnost. Odporen je proti 
višjim temperaturam; čeprav jim je izpo
stavljen, ne izguibi svoje oblike.

um/oAma liaučillj
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Po poročilu Radia Ljubljane priredil MARKO ŠTUHEC

NOVE
AVTO M O BI LS K E
GUME

Videti je, da je modema avtomobilska 
guma po koo^trukciji že tako popolna, da 
je ni mogoče več Izboljšati. Na razstavi 
v Torinu pa tse je pojavil Pirelli z novo 
gumo »BS 3«, ki je štela med prave sen
zacije razstave. Nova guma je v bistvu 
namreč samo nosilec profilnih pasov, ki 
jih je mogoče montirati v nekaj minutah. 
Gre torej za zamenljive profile, ki jih je 
mogoče po želji izbirati in montirati na 
gumo.

Kakor vsaka normalna avtomobilska 
pnevmatika, je sestavljena tudi »BS 3« iz 
plašča :n zračnice. Vendar plašč na vrhu 
nima več profila, ampak samo nekaj 
vzdolžnih reber, v katere je mogoče mon
tirati profitne pasove. Te pasove proizva
jajo po posebnem postopku. Čeprav so iz 
gume, imajo vdelane jeklene žice. ki ni^o 
raztegljive. S tem dosežejo, da so pro
fitni pasovi pritrjeni na gumo popolnoma 
trdno.

Dejanska guma, ki predstavlja v tem 
primeru podlogo, je namreč nekoliko večja 
od profilnih pasov. Pasove je treba na
tegniti na prazno gumo, -to pa nato na
polniti z zrakom. Ko doseže pritisk v gumi 
1,8 atmosfere, sedijo profitni pasovi na 
podlagi tako trdno, da ni nobene nevar
nosti, da bi se med vožnjo sneli.

Prednosti novih gum iso na dlani. Znano 
je, da se na gumi najprej obrabijo pro
fili, medtem ko je guma navadno še po
polnoma cela. Pri gumah »BS 3« bo treba 
samo zamenjati profile, ti so vsekakor ce
nejši kot cela guma, in guma bo spet ka
kor nova.

Predvsem pa v prihodnje ne bodo več 
potrebne letne in zimske gume, ampak 
samo letni in zimski profilni pasovi, ki jih 
bomo po potrebi montirali na gume. Za 
vožnjo pozimi pa je pripravit Pirelli še 
eno presenečenje. Med profllne pasove 
je mogo-če namreč na nove gume monti
rati posebne ploščice iz zelo trde volfra- 
move zlitine, ki preprečujejo drsenje tudi 
na ledu. Po,skusi na zmrznjenem jezeru 
v Gortini d*Ampez.zo so pokazali, da je 
vožnja z novimi gumami popolnoma varna 
tudi na gladkem ledu. Prav tako so po
kazale nove gume odlične lastnosti tudi 
pri vožnji in zaviranju na suhi kot mokri 
cesti.

Montiranje oziroma ‘izmenjavanje pro
filnih pasov je zelo preprosto. Pri demon
stracijah novih gum je človek, ki so mu 
bife te gume popolnoma nove, zamenjal 
profile v nekaj minutah.

Nove Pirellijeve gume so malo težje 
od dosedanjih, bodo pa seveda tudi ne
koliko dražje. Če ipa upoštevamo trditev 
tovarne, da bodo nove gume trajale prav 
tako dolgo kot vozilo, je njihova prednost

tudi v tem pogledu jasna. Pirelli izdeluje 
nove gume za zdaj v štirih velikostih, 
vendar še niso v prodaji. Pričakujejo, da 
bodo prišle na trg v poletnih mesecih.

MARJAN PENES

Nov termofor
Vsi, ki uporabljate termoforje, dobro 

veste, da se ti vedno prehitro shlade. — 
Vanje ne moremo naliti prevroče vode, 
ker je termofor potem prevroč, zato ga 
zavijemo v krpe, kar pa ni preveč ugodno.

V hamburški tovarni gumijevih izdelkov 
Phoaiix že nekaj let izdelujejo prvovrstne 
termoforje, po katerih je veliko povpra
ševanje. Zadovoljni kupci, pa tudi bolnice 
rade posegajo po njih. V tej tovarni so 
začeli izdelovati rebraste termoforje. Na 
eni strani je njihov termofor tak, kot je 
naš, torej gladek. Druga stran je obliko
vana v obliki križajočih, visokih gumi
jastih reber. V stik s kožo pridejo le 
rebra, ta pa niso prevroča. Toploto pre
našajo zračne blazinice med rebri. Ko pa 
se voda v termoforju malo ohladi, ga 
obrnemo na gladko stran.

Take termoforje bi z majhno predelavo 
lahko izdelovali tudi pri nas. S tem bi 
zadovoljili stranke, največ pa bi ustregli 
bolnikom v bolnišnicah.

Konfekcija avtoplaščev

Opletanje cevi z bombažno prejo

Najdaljši most 
na svetu

Preko vhoda v newyorško pristanišče 
bodo zgradili orjaški viseči most, ki bo 
vezal New York z Brooklynom. Dolg bo 
4 kilometre, nad vodo se bo dvigal v vi
šini 93 metrov, na njem pa bo v dveh 
nadstropjih 16 voznih prog za avtomobile. 
Cena je amerikanska, samo 15 milijard 
v našem denarju.

xz

Se dve domači
Pa je pripovedoval Peter, kako je po 

dolgih letih srečal Mirka, s 'katerim sta 
bila skupaj v partizanih in ga od takrat 
ni več videl. »O, zdravo Peter!« pravi 
tovariš, »kako se kaj imaš, kje pa delaš?« 
Pa odgovori Peter: »Veš, jaz pa zdaj v 
Savi delam in . . .«

»Stoj« ga ustavi Mirko, ki ima precej 
hud jezik. »Kako si rekel, da v Savi de
laš? V Savi si, v Savi, če pa kaj delaš, 
je pa druga!«

Obiskal nas ]e nabavni referent Lito
stroja. Ker se je bilo treba pomeniti o obla
ganju medeninastih puš z gumo, je pri
šel v pripravo dela, da se o tem pogovo
rimo. Poklicali smo iz oddelka tov. Petra, 
ki te puše izdeluje. Med ostalim je po
govor nanesel na »jago« im povedali smo, 
da je tudi naš Peter eden tistih, ki ima 
s »krivim purflom« opravka. Takrat pa 
tovariš iz Litostroja vpraša Petra: »Pri
nas jagri pri Slamiču kupujejo divjačino, 
kje pa jo vi?«

Peter ga nekaj časa debelo gleda, potem 
se mu šele zjasni v glavi, za kaj gre. 
»Dio-bio« zine in že izgine med vrati.
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Razstavljene trofeje naših strelcev

Kegljači v Savi 
med najboljšimi

STANE KOSNIK

Strelci delujejo v naši tovarni razme
roma že precej dolgo. Takoj po vojni, to 
je leta 1948, ko je bila obnovljena strelska 
organizacija, je bila osnovana v naši to
varni strelska sekcija tukajšnje krajevne 
strelske družine IVO SLAVEC-JOKL. — 
Kasneje se je sekcija okrepila in postala 
leta 1952 samostojna strelska družina. 
Vsega skupaj torej obstaja že enajst let. 
Ves čas je bila eden stebrov strelstva na 
Gorenjskem. Spada namreč med one redke 
strelske družine, ki ves čas svojega ob
stoja še niso izostale od nobenega strel
skega nastopa. Do sedaj je izvedla vsa 
predpisana tekmovanja in se udeležila z 
ekipami ali pa s posamezniki vseh tekmo
vanj, od družinskega, občinskega, okraj
nega, republiškega do državnega. Takih 
družin je le malo na Gorenjskem! Vzgo
jila je že mnogo dobrih strelcev.

Podlaga njenega delovanja so redni tre
ningi. Na teh strelci vadijo točno pod 
istimi pogoji kot pozneje tekmujejo, 
Zaradi tega jim je prehod iz treninga na 
tekmovanje silno lahek in je gotovo v 
veliki meri vzrok njihovih uspehov.

Pred kratkim so sestavili zbirko trofej, 
to je pokalov, plaket, kolajn in diplom, 
ki jih je kar precej in so lep okras strel
ske sobe ter viden dokaz vztrajnega dela.

Število članstva je precej ustaljeno in 
se giblje okrog 100. V zadnjem času je 
pristopilo k družini precej mladincev in 
jo na ta način pomladilo.

Zelo je do sedaj manjkal družini kak 
propagandni organ, ker tukajšnji krajevni 
list zaradi pomanjkanja prostora le nerad 
prinaša poročila iz strelskih vrst. Z osno
vanjem glasila gumarskega kolektiva bo 
odpadla tudi ta vrzel in zaradi tega ga 
strelci toplo pozdravljamo.

Le v nečem se drži družine stalna 
smola. Od ustanovitve ji še ni uspelo, da 
bi našla dobrega sekretarja. Zaradi tega 
družina v administrativnem pogledu zelo 
čepa. Zelo bi bila hvaležna vsakomur, ki 
bi se hotel oprijeti lega posla.

V začetku leta 1958 je bil med našim 
kolektivom oživljen kegljaški krožek, ki 
šteje sedaj 20 članov. Redno trenirajo na 
kegljišču »Triglava« vsak ponedeljek od 
17. do 19. ure in je vsakokrat prisotnih 
8 do 10 članov.

V letu 1958 iso se udeležili vseh tek
movanj, ki jih je razpisal 'kegljaški klub 
»Triglav« in Občinski sindikalni svet med 
kolektivi gospodarskih podjetij in družbe
nimi organizacijami iz Kranja. Vedno so 
uspešno nastopali in se uvrščali na vo
dilna mesta. Udeležili so se tudi tekmo
vanja v Zagrebu, ki ga je v dneh 21. in 
22. septembra 1958 priredilo »Združenje 
usnjarskih, čevljarskih in gumarskih pod
jetij« v okviru »Zagrebškega velesejma« 
v »Tednu kože i obuče«. V mednarodnem 
načinu kegljanja šest krat sto lučajev 
mešano je sodelovalo 13 ekip in je naš 
krožek zasedel peto mesto.

Q • (D • B • (D
VLADO LAH

Leta 1955 je bila ustanovljena gorenjska 
rokometna liga. Od tega časa tekmuje 
tudi rokometni klub SAVA in smo kljub 
začetnim težavam dosegli lepe uspehe.

Moštvo je bilo najmočnejše lansko leto. 
V tekmovanju za jugoslovanski pokal smo 
premagali celo sedanjega zastopnika v 
slovenski ligi — kranjsko »MLADOST« 
ter si tako priborili pokal. V moštvu so 
bili v večini zastopani učenci GIŠ, sedanji

Rokometno moštvo »Save« po zmagi 
nad »Storžičem«

Največji uspeh so naši kegljači dosegli 
leta 1958 doma v Kranju. Vsako četrtletje 
so bila med kranjskimi kolektivi tekmo
vanja v borbeni igri vr,st. Vsaka vrsta je 
bila sestavljena iz 10 tekmovalcev. Do 
konca leta je v tem krožkovnem tekmo
vanju podrl največ kegljev naš kegljaški 
krožek »Sava« in si tako priboril velik 
prehodni pokal »Triglava«.

V letu 1959 se je kegljanje med kranj
skimi kolektivi še bolj razširilo. Prijavilo 
se je kar 15 kolektivov za krožkovna 
pokalna tekmovanja, ki so sedaj vsak 
mesec. Do oktobra je tekmovanja vzdržalo 
10 kolektivov. Za prvo mesto tse bore in 
iso se med letom izmenjali v vodstvu 
»Sava«, »Invalid« in »Planika«. Borbe so 
estre, potekajo pa v redu ter lepem to
variškem in športnem duhu.

O letošnjih uspehih in neuspehih pa 
kaj več v prihodnji številki.

• [fi] • 8 • H

odbor pa je sklenil, da vključi kar največ 
tovarniške mladine.

Vsak teden dvakrat imamo trening, ka
terega vodi Vlado Lah, ki je uspešno 
opravil trenerski tečaj. Zanimanje za to 
vristo športa je vedno večje. Zato bi bi’o 
potrebno dobiti primeren prostor, kjer bi 
mladina vadila tudi pozimi.

V jesenskem času smo dosegli tretje 
mesto od osmih ekip. To je za mas zelo 
iep uspeh. Upamo, da bomo v prihodnje 
pridobili več članov, da bomo lahko iz
birali med člani in s tem dosegli še boijše 
mesto na lestvici. Največ zaslug za to 
gre tovarišu Cuhalovu — ustanovitelju 
rokometa v naši tovarni, Lojzetu Zalarju 
in ostalim.

Prvenstvena lestvica jesenskega dela

TRŽIČ 7 7 0 0 178 : 91 14
STORŽIČ 7 6 0 1 121 : 58 12
SAVA 7 4 1 2 122 : 109 9
ISKRA 7 3 1 3 128 : 108 7
MLADOST 11 7 3 0 4 84 : 105 0
DUPLJE 7 2 1 4 68 : 143 3
MLADOST III 7 1 0 6 73 : 94 2
KRIŽE 7 0 1 6 96 : 162 1
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Stoj! Denar ali življenje! 
Prekleta smola! Zopet eden iz 

»Savex, ki ima bone namesto de*- 
nar ja ...

■BHeeBeea*eiiBaBeiiBeeeEaeiseBEeBBeeeEBEeBeeseEe»  ̂
SEEEiEEEEEBEEBEEEBEEEEEBeEEBEBEEESEEEEEEBeeseE#*-  ■■BEiEEEEeBEEEEEEEEeeeee«eeeeeeeeeeeeeeeeeeee|g^™IEEEEEEEEESBEEEEEEEEI

»Higienik« repati robot »Save«

mali oglas
Ker s premijami ne pridem na zeleno 

vejo, se bom po Novem letu v prostem 
času honorarno začel pečati s čebelar
stvom. Vse čebele bom opremil z bren
tami, da bo donos kar največji.

Ker je zanimanje za med veliko, 
obveščam vse člane kolektiva, da svoje 
potrebe lahko prijavijo v teku meseca 
januarja.

Prijave sprejema naš ekonom tovariš 
Kirb.

in še ena e
Obvestilo Okrajnega sodišča v 

Kranju sodnikom:
Delavce in nameščence »Sava« 

v Kranju, ki so v sodnem postopku 
zaradi neizterljivosti, morete na
dalje obsoditi samo na zaporne 
kazni.

Z žepnim rubežem ne bo nič, 
ker pri sebi nimajo več denarja, 
pač pa bone!

IH H II £? (Tj IB CH fB
VODORAVNO: 1. Š'kot, ki je poznan 

v gumarski tehnologiji po tem, da se je 
prvi domislil lepljenju dvojnih tkanin s 
plastjo kavčuka (fon.); 7. afriško drevo, 
iz katerega pridobivajo Lateks? 14. ime 
filmske igralke Kolesar 15. veznik; 17 vi
harji, neurja; 18. dom (angl.); 19. verige 
v popačenem jeziku; 21. mikavnost, mik; 
22. pogorje na polotoku Halkidiki; 23. 
drsalkam podobna 'športna oprema? 25. ke
mični preparat proti plesni, ki ,se pojavlja 
na nogah; 27. začeinici imena in priimka 
ruskega humorističnega pisatelja; 28. pri
imek in ime slovenske politične delavke 
(začetnici); 29. oblast (srbohrv.); 30. po- 
moižni glagol; 31. začetnici imena in pri
imka jugoslovanskega političnega delavca, 
ki je po rodu Makedonec; 32. začetnici 
imena in priimka slovitega italijanskega 
f:zika, ki je raziskoval pojave živalske 
elektrike; 33. dva različna samoglasnika; 
34. s, o vensko obmorsko letoviško in pri
staniško mesto? 36. naiplačilo; 37. dva 
različna samoglasnika; 39. narodna Teh

nika (kratica); 40. očka, papan? 41. vstavi 
ed; 42. kraj na Gorenjskem, poznan po 
smuških poletih; 46. poklic; 49. pripove
dovanje, podajanje; 51. vonj, duh; 52. za- 
četnici priimka in imena slovenskega 
skladatelja; 53. moško ime? 54. kem.čca 
prvina; 55. nekdanji vladar v Rusiji; 56 
denarno nadomestilo? 57. Romulov brat; 
58. skrajšano romansko ime; 59. taka, ki 
se lepo vede,- 62. skrajni del celine; 63, 
kratica za starejši; 64. razkuževalna te
kočina; 66. pritrdilnica? 67. zopet; 69. za- 
ščitni nasip,- 71. posoda za shranjevanje 
pepela sežganih mrličev; 72. nemški pred
log,- 73. stara utežna mera,- 74. majhno 
okence.

NAVPIČNO: 1. ime ruskega šahovskega 
velemojstra; 2. ljubezen? 3. prvi del imena 
velike trgovine za laboratorijski material 
v Ljubljani; 4. znana pevka,- 5. predlog, 
6. ščetina; 7. število obratov, nihanj; 8. 
del dneva? 9. napis? 10. umiriti, podvreči 
si; 11. italijanski vzklik,- 12. velika azij
ska država? 13. dva različna samoglas
nika; 16. presledek, odmor; 19. strjevanje, 
sesedanje; 20. začetnici priimka in imena 
srbskega književnika? 23. posebna vrsta 
teka,- 24. izbrana družba? 26. spanje, sa
nje; 35. umeinaški krožek; 37. iponovitev 
igre,- 43. gora v Indokinii; 44. tuje žensko 
ime? 45. začetnici imena in priimka člana 
zveznega Izvršnega .sveta? 47. organsko 
topilo; 48. glavno mesto Italije; 49. ob- 
lepek; 50. izcedek iz drevesa; 52. ž-ila od
vodnica; 58. staroslovansko pivo,- 60. 
znamka nemških motociklov; 61. kratica 
za avtomatsko prevajačno< napravo; 65. 
oranje; 86. vstavi eč; 69. isto kakor 58. 
navpično; 70. veznik.

4 2 5 4 5

14

48

22

27

51 tr
56 57

44

49

54 958 59

64 65

IB 74

□ g

7 8 9 lo

24

LlllUHUia
45 44 45 946

54 n
55

n
6o 61 9“

66 67 68
1 M

1T~ 75 L*

45

16 SAVA — LETO I — ŠTEVILKA 1



»SAVA«

Glasilo delovnega kolektiva tovarne gumije
vih izdelkov Sava Kranj

Izdaja uprava podjetja

Ureja redakcijski odbor:
Glavni in odgovorni urednik —
Marko Štuhec

Tehnični urednik — Dušan Rebolj

Uredniki rubrik: Ing. Drago Smodiš, Slavko
Šolar, Štefan Gruber, Franc Prislan ml., Tine 
Klemenčič, Marjan Peneš in Ivan Pintar

Izhaja vsak drugi mesec
Tisk: ČP »Gorenjski tisk« — Kranj

Naklada: 1.300 izvodov




